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SLOVO  STAROSTY 
 

V§ģen² spoluobļan®, 
 

je tady listopad a uplynul rok volebn²ho obdob² staro nov®ho Zastupitelstva v ZakŚanech. 

Poļas² n§m v letoġn²m roce na kulturn² akce moc nepŚ§lo, ale pŚesto se nŊjakĨm zpŢsobem 

uskuteļnily. PouŠ se pŚestŊhovala do s§lu v 18 hodin, a maģoretky musely pŚedŊlat cel® 

vystoupen². Akce jsou prostŊ  napl§novan® rok dopŚedu a ned§ se nic dŊlat, mus²me se 

pŚizpŢsobit. 

    V letoġn²m roce n§m dala vġem zabrat  fotovoltaika. Vozili hl²nu na tŊģkĨch n§klaŅ§c²ch 

na svŢj pozemek a niļili naġe komunikace. Domluvili jsme se tak,  ģe pln² budou jezdit okolo 

ĢaludŢ a pr§zdn²  zpŊt pŚes Nov® Domky. 

    Na zabezpeļen² ļinnost² nezbytnĨch pro ¼drģbu a chod obce jsme v polovinŊ letoġn²ho 

roku vzali na plnĨ pracovn² ¼vazek pana Tondla Radovana. Tr§va se sekla t²m zpŢsobem, ģe 

se mulļovala. Za n§ġ traktor-Kubotu jsme proto koupili mulļovaļ a dva kart§ļe  na zamet§n²  

travn²ch zbytkŢ a v zimn²m obdob² i na sn²h. Z dotace 62.000,- Kļ od sdruģen² 

ENERGOREGION 2020 jsme na Kubotu koupili kabinu, aby byl Śidiļ chr§nŊn pŚed 

nepŚ²znivĨm poļas²m a mohl vyjet kdykoliv to bude potŚeba. 

    Fotovoltaika  zaplatila n§jem a tak jsme se rozhodli pro opravu chodn²ku. Oprava st§la 

339 000,-Kļ, ale chodn²k je pŊknĨ. SamozŚejmŊ, ģe parkov§n² na nov®m chodn²ku mŊ pŊknŊ 

vyt§ļ².  Nech§pu pŚ²stup lid², kterĨm je to jedno! 

Opravili jsme z§bradl² u rybn²ka, kterĨ si st§t pŚevedl na svŢj list vlastnictv², neboŠ vodn² toky 

patŚ² st§tu. S t²m se nic ned§ dŊlat. Tak® jsme prodlouģili z§bradl² u lapaļe splavenin Ăsuezuñ, 

kter® bylo nefunkļn². 

V Ś²jnu jsem jel s panem Markem L. do Prahy na SFĢP ĻR popotlaļit dotaci na zateplen² ZĠ a 

povedlo se. K 16. listopadu pŚiġlo na konto 1 300 000,-Kļ.  Po t® n§m ozn§mili kontrolu 

z Prahy  SFĢP ĻR. Douf§m, ģe probŊhne dobŚe.     

     Provedli jsme vĨbŊrov® Ś²zen² na  inģenĨrsk® s²tŊ v lokalitŊ ,,Z§les²ñ a cena opravdu spadla 

na 4.735.364 ,- Kļ bez DPH. PŚ²ġt² rok zaļne vĨstavba a douf§m, ģe bez velkĨch probl®mŢ.  

     Moment§lnŊ je nejvŊtġ² probl®m pŚevod pozemkŢ z LV1 ( MNV ZakŚany) na LV 10 001 ( 

obec ZakŚany).    

Dalġ²m velkĨm probl®mem je vandalstv²  v obci, podotĨk§m ne jen v naġ². Vġichni starostov® 

maj² stejnĨ probl®m, st§tn² policie pŚijede a pt§ se kde je m§te, ty co v§m to udŊlali? 

Z§kladem pro zah§jen² Ś²zen² u policie je vznikl§ ġkoda a tam je zakopanĨ pes, vstup na 

soukromĨ pozemek je obdoba. Pokud  vstup na ciz² pozemek nebude trestnĨ ļin, nepohneme 

se z m²sta. I kdyģ jsou naġe pravomoci bohuģel omezen®, budeme se i v budoucnu snaģit Śeġit 

probl®my s maxim§ln²m nasazen²m, k prospŊchu naġ² obce i V§s - obļanŢ.  

     V z§vŊru letoġn²ho roku V§s chci srdeļnŊ pozvat na nŊkter® kulturn² akce. Dne 25.11.2011 

bude v 17.00 hodin u Obecn²ho ¼Śadu ĂRozsvŊcen² v§noļn²ho stromuñ s vystoupen²m ģ§kŢ 

naġ² Z§kladn² ġkoly. Dalġ² akc² bude 2.12.2011 ĂAdventn² posezen² s dŢchodciñ od 15.30 

hodin v s§le Obecn²ho ¼Śadu, na kter® vġechny seniory srdeļnŊ zveme.  Tradiļn² Novoroļn² 

ohŔostroj bude stejnŊ jako kaģdoroļnŊ 1. ledna 2012 od 17.00 hodin pŚed Obecn²m ¼Śadem. 

Vġechny V§s srdeļnŊ zveme. Do Nov®ho roku V§m pŚeji pevn® zdrav², pohodu a pŚ²jemn® 

proģit² V§noļn²ch sv§tkŢ v kruhu svĨch nejbliģġ²ch. 

 

                       

                   

Josef Rudolf 

 

 

 



ZPRÁVIČKY  Z NAŠÍ  ŠKOLIČKY 

 

 

Vġem ļten§ŚŢm ZakŚansk®ho zpravodaje pŚeji hezkĨ z§vŊr roku 

2011.  

Naposledy jste dostali informace o ud§lostech v MĠ do bŚezna 2011.  

A potom?   

PŚece bylo jaro. Vġechno, vġeciļko kvetlo a na str§ni u lesa se narodil 

Brouļek. Ale to uģ nŊkdo napsal. JistŊ to zn§te. A j§ se vr§t²m ke 

sv®mu psan². 

Duben: 

 

- PŚedstaven² Ferda Mravenec v s§le bĨval®ho kina ve ZbĨġovŊ jarn² t®matiku potvrdilo 

- Tradiļn² n§vġtŊva poh§dkovĨch Tetin n§s tentokr§t zvedla do vesnick®  farmy, ale pozor aģ 

po letu prvn² tŚ²dou ke strĨļkovi do Ameriky. Sezn§mili jsme se s anglickĨmi n§zvy 

zv²Ś§tek a s p²sniļkami, kter® vlastnŊ d§vno zn§me v naġ² ļesk® verzi. Ģ§ci ZĠ, kter® jsme 

pozvali, si pŚ²jemnŊ procviļili angliļtinu. 

- S vĨtvarnic² pan² Matouġkovou jsme tentokr§t vyr§bŊli pŚip²nac² Ăplackyñ                       

(jednoduch® broģe) na trika. DŊtsk§ kresbiļka se poloģila na pl²ġek a ve speci§ln²m pŚ²stroji 

se pŚitavilaéno a bylo to. 

- Na t®matickĨch vych§zk§ch dŊti vypozorov§valy zmŊny v pŚ²rodŊ a vyzkouġely si 

pŚivol§v§n²  jara osvŊdļenĨmi pokusy i kouzelnĨm zaŚ²k§v§n²m  ve vyvrcholen² projektu  

Jak se bud² les. 

-  Zaļal n§m pŚedplaveckĨ kurz pro pŚedġkol§ky v baz®nu v Nov® Vsi. 

- Velikonoļn² vĨstavu i mrskut po vsi jsme zvl§dli za jedno dopoledne (kvŢli  rozmarŢm 

poļas²), vġude n§s uģ oļek§vali ï je to mil®. 

- Z§pis do MĠ ï k Ś§dn®mu z§pisu pŚiġlo 24 dŊt² nejen ze ZakŚan. Do MĠ byly pŚijaty 

vġechny dŊti. N§stup k doch§zce maj² stanoven podle dovrġen² vŊku tŚ² let, bŊhem roku. 

- Jak to bylo s Paleļkem se dŊti dozvŊdŊly na poh§dce v MĠ Babice 

- ĻarodŊjnice! Tak to m§me uģ vypilovan®. SluġivĨ kostĨm si obl®kli vġichni a pŊknŊ jsme se 

vyŚ§dili a dokonce jsme si vyļarovali ï sice to co jsme nechtŊli, ale povede se  pŚ²ġtŊ! 

 

KvŊten: 

 

- V ZĠ na n§s ļekaly poh§dky Miloġe Macourka, kter® maj² r§dy dŊti bez  rozd²lu vŊku. 

- Kreslen² na chodn²k na n§vsi u rybn²ka mŊlo t®ma: Je n§m dobŚe na svŊtŊ. A dŊtsk® kresby 

to potvrzovaly. 

-  Oslavy Dne matek probŊhly tradiļnŊ: pro seniory na OĐ a v MĠ nejen pro maminky, ale 

vġechny ļleny z rodin. Snad jsme udŊlali radost i drobnĨmi d§reļky od dŊt². 

- 30 let vĨroļ² naġ² MĠ. Ġkolku jsme vyzdobili uģ od br§ny, pŚipravili symbolick® obļerstven² 

a pozornosti a ļekali jsme na n§vġtŊvy a gratulanty. Trochu  n§s zamrzelo, ģe naġe 

oļek§v§n² hrnouc²ch se davŢ se aģ tak nenaplnilo, ale o to v²c jsme se mohli vŊnovat tŊm, 

co pŚiġli ï skaln²m pŚ²znivcŢm. Vġem, kteŚ² pŚinesli jakĨkoli dar ļi d§rek za n§s i za dŊti 

dŊkuji. Oslavy prob²haly nŊkolik dn² tak, aby mohly pŚij²t i okoln² mateŚsk® ġkoly a ZĠ 

ZakŚany. 

-  Na ġkoln² vĨlet se jelo do ZOO Jihlava. Are§l ZOO je vylepġov§n, modernizov§n, 

obohacov§n o nov§ zv²Ś§tka, i o hern² kouty  -  prostŊ se tam dŊtem moc l²bilo. 

-  Koncert LĠU ve ZbĨġovŊ vyvolal v dŊtech pŚ§n² tak® to tak umŊt. J§ jsem si vzpomnŊla, 

jak§ mrŔata byli jeġtŊ ned§vno naġi umŊlci. 

 



Ļerven: 

 

-  MDD jsme oslavili s dŊtmi v Harmonii na Zast§vce poh§rem, bowlingem a pomazlen²m se s 

chamele·nem pod laskavĨm dohledem pan² Odehnalov®. 

-  Sk§kac² hrad ï patŚil jeġtŊ k MDD, zrovna tak, jako sportovn² dopoledne se z§vody, 

odmŊnami a medailemi pro vġechny z¼ļastnŊn®. 

- Exkurzemi do AZOSu jsme vģdycky nadġeni a r§di se tam vrac²me, mal§ tel§tka jsou prostŊ 

bezkonkurenļn². 

- Exotick® ptactvo obdivujeme u pana Jaroslava Bohat®ho (tak® absolvent naġ² MĠ). 

-  Spoleļn§ fotografie na konci ġkoln²ho roku - pro deset pŚedġkol§kŢ, posledn² v mateŚsk® 

ġkole. 

- Zmrzlina ve ZbĨġovŊ nem§ konkurenci a kdyģ spoj²me mls§n² s pŊġ² turistikou je 

spokojenost na vġech stran§ch 

- VelkĨ vandr ï n§roļnĨ, z§vŊreļnĨ, celodenn² turistickĨ vĨlet s Ăvelkou poln²ñ, na kterĨ se 

dŊti hodnŊ tŊġ²vaj² se vyvedl, vzhledem k dobr® fyziļce vandrovn²ch mohl letos trvat i d®le. 

- Louļen² se s kamar§dy a pl§ny na pr§zdniny. 

 

Z§Ś²: 

 

-  Prvn² ġkoln² den pŚipadl na ļtvrtek. DŊti proģ²valy prvn² den odlouļen² rŢznŊ stateļnŊ. 

NŊkter® maminky hŢŚ neģ dŊti. Do tĨdne ï dvou, se vġe srovnalo. 

- Poh§r k zah§jen² ġkoln²ho roku v Kamence u manģelŢ ReichovĨch,   zatŊģk§vac² zkouġka 

dŊtsk®ho koutku tamt®ģ. 

- O Praļlov²ļkovi ï pozv§n² z kulturn²ho centra ve ZbĨġovŊ, tentokr§t plnŊ obsazenĨ s§l kina 

ġkolami a dŊtmi aģ z neļekan® d§lky. 

-  Vļel² medv²dci na Zast§vce, na kter® m§me pol²ļeno uģ druhĨm rokem, zase pro malou 

¼ļast nebyli. (DŢvod mal® ¼ļasti jsem zat²m nepochopila) 

 

ř²jen: 

 

- O Trpasl²ļkovi ï poh§dka a n§vġtŊva v MĠ Babice  

-  Projekt Podzimn²ļci ï podzim svou nab²dkou plodŢ a barev l§k§ a bud² fantazii dospŊlĨch i 

dŊt². Tak proļ ji neoģivit s  podzimn²mi skŚ²tky, kteŚ² maj² kr§sn® ļesk® jm®no: 

Podzimn²ļci.  

- Muzikoterapie. Poprv® jsme zkusili co um² hudba (rezonance) tibetskĨch misek. NeļekanĨ a 

velmi pŚ²jemnĨ proģitek bylo zn§t na soustŚedŊnosti a z§jmu dŊt².  

-  Tradiļn² zahr§dk§Śsk§ vĨstava- tradiļnŊ jsme pos²lili vĨstavu svĨmi vĨrobky a jedn²m 

Podzimn²ļkem. PochopitelnŊ jsme se byli pod²vat na vĨpŊstky zn§m® i nezn§m®. R§di n§s 

tam vidŊli. 

- Kouzeln²k v Babic²ch ï dŊtem se l²bilo, j§ si dovol²m (snad poprv®) bez koment§Śe. 

- Putov§n² s brouļky poŚ§dan® ZĠ ZakŚany  vĨļet Ś²jnovĨch ud§lost² zakonļilo. 

Vid²te, jak§ n§hoda: s brouļky jsem v dubnu  zaļala a s brouļky v Ś²jnu konļ²m. 

Naġim brouļkŢm, kteŚ² chod² do ġkoliļky pŚeji, aby se jim u n§s l²bilo, rodiļŢm pŚeji 

spokojen® dŊti, n§m pŚeji mil® a vstŚ²cn® rodiļe,  vġem i V§m pŚeji hodnŊ zdrav², radosti, 

l§sky, klidu a pochopen². 

                                                                                                      Śeditelka MĠ  

                                                                                                     Eva Prokopov§ 

 

 

 



ZÁKLADNÍ  ŠKOLA 

 

 

V§ģen² obļan®, 
 

pomalu nast§v§ pŚedv§noļn² ļas, a tak mi dovolte v kr§tkosti sezn§mit V§s 

s aktivitami naġ² ġkoly. 

NovĨ ġkoln² rok 2011/2012 jsme zah§jili 1. z§Ś² v 8.00 hod. v tŊlocviļnŊ 

ġkoly. Letos n§s obzvl§ġtŊ potŊġilo, ģe jsme na pŢdŊ naġ² ġkoly mohli 

pŚiv²tat rekordn²ch 17 novĨch prvŔ§ļkŢ ze ZakŚan, Lukovan a ZbĨġova, ze 

kterĨch byla vytvoŚena samostatn§ 1. tŚ²da. Toto ļ²slo naġe ġkola jiģ dlouho nepamatuje a 

jsme tomu velmi r§di. 

 

             V loŔsk®m ġkoln²m roce navġtŊvovalo naġi ġkolu 43 ģ§kŢ. V letoġn²m ġkoln²m roce 

2011/2012, stoupl jejich poļet jiģ na 49 (1. tŚ²da ï 17,                2. tŚ²da ï 6,      3. tŚ²da ï 8,       

4. tŚ²da ï 10,     5. tŚ²da ï 8).   

        

              Jak jistŊ vġichni v²te, naġe ġkola je malotŚ²dn² s pŊti roļn²ky 1. stupnŊ ve tŚech tŚ²d§ch 

a pr§ce v nich je pŚizpŢsobena jej²m moģnostem. UskuteļŔujeme vĨuku i celkovou vĨchovu 

ģ§kŢ s co nejvŊtġ²m individu§ln²m pŚ²stupem vzhledem k mal®mu poļtu jejich ģ§kŢ.  

 

               StejnŊ jako v loŔsk®m roce se naġe ġkola zapojuje do nŊkolika charitativn²ch akc² 

v r§mci ġkoln²ho roku. Letos jsme jiģ uspoŚ§dali sb²rku formou prodeje Ăhop²kŢñ kon². 

VĨtŊģek z prodeje 1.250,-Kč byl urļen k financov§n² vĨcviku kon² pro hiporehabilitaci a byl 

zasl§n na konto       CPK-CHRPA. 

 

             Nad§le chceme pokraļovat v modernizov§n² vybaven² ġkoly. V loŔsk®m ġkoln²m roce 

byly zakoupeny ġatn² stŊny na obleļen² do nov® ġatny pro ģ§ky, jednostolky do nov® tŚ²dy, 

pohovka a stolky se ģidliļkami do ġkoln² druģiny. Letos pl§nujeme dovybaven² ġkoly (hlavnŊ 

ġkoln² druģiny) novĨm n§bytkem. 

 

             I letos naġe ġkola pokraļuje v projektu ĂŠkolní mléka.“ DŊti zde maj² kaģdĨ vġedn² 

den n§rok na 1 ml®ļnĨ vĨrobek za velmi zvĨhodnŊnou cenu.   

Pokraļujeme tak® v dalġ²m projektu, kterĨm je „Ovoce do škol.“ KaģdĨ mŊs²c ģ§ci dost§vali 

bezplatnŊ ovoce, zeleninu nebo ovocn® ġŠ§vy.  

 

             Na akc²ch ġkoly se pod²lej² i rodiļe naġich ģ§kŢ, kteŚ² n§m pom§haj² napŚ. s akcemi 

poŚ§danĨmi pro veŚejnost (Putov§n² s brouļky, Poh§dkov§ n§ves, Maġkarn² karneval pro dŊti, 

V§noļn² jarmarkéé.) a za to jim patŚ² velkĨ d²k. 

 

           Na z§vŊr bych V§s jako tradiļnŊ chtŊla sezn§mit s akcemi, kter® poŚ§dala naġe ġkola 

pro ģ§ky i veŚejnost od dubna 2011 do Ś²jna 2011 vļetnŊ. 

 

Duben 

- PlaveckĨ vĨcvik v Nov® Vsi (do plav§n² jezdilo celkem 25 ģ§kŢ spoleļnŊ se ZĠ a MĠ 

Vysok® Popovice) 

- Divadeln² pŚestaven² v divadle Bolka Pol²vky Brno ï Kr§ska a netvor (se ZĠ PŚ²bram) 

- VĨtvarn§ d²lna: TvoŚ²me na velikonoļn² jarmark (ģ§ci naġ² ġkoly cel® dopoledne 

vytv§Śeli dekorativn² pŚedmŊty na vĨstavu, kter® se jim, jak douf§me, moc povedly) 

- Divadeln² pŚedstaven² Tetiny: pro ģ§ky 1. ï 3. roļn²ku v tŊlocviļnŊ ġkoly (pozvala n§s 

MĠ ZakŚany) 



- Akce pro veŚejnost Velikonoļn² vĨstava s jarmarkem (kaģdoroļnŊ poŚ§dan§ akce 

v s§le OĐ ZakŚany, ģ§ci zde vystavovali sv§ velikonoļn² d²la, nŊkter§ z nich si mohli 

pŚ²choz² i zakoupit) 

- Tradiļn² sbŊr star®ho pap²ru (vġem obļanŢm moc dŊkujeme za jakĨkoliv pŚ²spŊvek) 

- ĻarodŊjnickĨ rej (probŊhl 30. 4., je to jiģ tradiļn² akce naġ² ġkoly, na kter® jsme si 
vġichni spoleļnŊ opekli p§rky a kdo chtŊl, pŚiġel tento den v ļarodŊjnick®m pŚevleku)   

 

KvŊten  

- PlaveckĨ vĨcvik v Nov® Vsi 

- Divadeln² pŚedstaven² p. Hor§kov®: Poh§dky Miloġe Macourka (tohoto pŚedstaven² se 
z¼ļastnila i MĠ ZakŚany a Lukovany) 

- VĨtvarnĨ ateli®r: tvoŚ²me s p. Matouġkovou ï PŚekvapen² pro maminky (dŊti vytv§Śely 

obr§zek- malovaly na pytlovinu, tento d§rek pŚedaly mamink§m na vystoupen² ke Dni 

matek)  

- Akce pro veŚejnost:Vystoupen² ke Dni matek (tentokr§t se konalo ve ļtvrtek 12. 
kvŊtna a naġi ģ§ci na nŊm pŚedvedli napŚ. pŚedstaven²      ĂO poļas²ñ, taneļn² 

vystoupen², hudebn² p§smo ĂĢab² kapelañ, dramatizaci povŊsti ĂPraotec Ļechñ aj. a 

samozŚejmŊ nemohlo chybŊt tradiļn² pasov§n² prvŔ§kŢ na ļten§Śe) 

- Akce pro veŚejnost:Vystoupen² ke Dni matek pro dŢchodce (na tuto tradiļn² akci jsme 

kaģdoroļnŊ zv§ni, abychom alespoŔ trochu zpŚ²jemnili setk§n² zakŚanskĨch seniorŢ 

v s§le OĐ ZakŚany) 

- VĨukovĨ program ĂPrvn² pomocñ (Ģ§ci se d²ky tomuto programu uļili z§kladŢm 
prvn² pomoci, jak a kdy ji maj² poskytnout. ZjiġŠovali z§kladn² ¼razy, kter® se jim 

mohou st§t doma i venku, a co v tŊchto situac²ch maj² dŊlat. Vyzkouġeli si 

stabilizovanou polohu, uļili se pracovat s obvazy, trojc²pĨm ġ§tkem, ale i simulaci 

telefonn²ho rozhovoru na z§chrannou sluģbu.) 

 

Ļerven 

- PlaveckĨ vĨcvik v nov® Vsi 

- Divadeln² pŚedstaven² BoŚ²kovy lap§lie v divadle Pol§rka se ZĠ PŚ²bram 

- Akce pro veŚejnost: Poh§dkov§ n§ves (probŊhla 11. 6. jako d§rek ke Dni dŊt², po 
absolvov§n² nŊkolika poh§dkovĨch stanoviġŠ, ļekala vġechny dŊti na konci odmŊna a 

obļerstven²)   

- Ġkola v pŚ²rodŊ v RS MeziŚ²ļko v dobŊ od 13. 6. - 17. 6. (t®ma ĠvP-Putov§n² 

tajemnĨm vesm²rem) 

- N§vġtŊva ģ§kŢ ZĠ Vejrostova s p. uļ. Pavlou Proch§zkovou (uspoŚ§dali jsme spoleļnĨ 

turnaj ve vyb²jen® a ģ§ky provedly po cel® naġ² ġkole) 

- Sportovn² den + Span² ve ġkole + Z§vŊreļnĨ t§bor§k (tradiļn² akce na konci ġkoln²ho 

roku, na kterou jsou pozv§ni naġi ģ§ci i jejich rodiļe, spoleļnŊ jsme opekli p§rky a 

zahr§li si nŊjak® hry, kdo z dŊt² chtŊl, mohl pŚespat ve ġkole, r§no byla pro vġechny 

pŚichyst§na sn²danŊ- teplĨ ļaj a buchty) 

- Celoġkoln² soutŊģ v hran² pexesa:  Pexesi§da (mladġ² a starġ² kategorie) 

- Ġkola naruby aneb p§Š§ci uļ² spoluģ§ky (ģ§ci p§tĨch roļn²kŢ se na chv²li stali uļiteli a 
vyzkouġeli si, jak® to je, uļit svoje spoluģ§ky) 

- Ġkoln² vĨlet do Jihlavy (navġt²vili jsme Muzeum Vysoļiny a ZOO Jihlava, kde jsme 

mimo jin® shl®dli pŚehl²dku dravcŢ) 

- Tradiļn² sbŊr star®ho pap²ru 

 

Z§Ś² 

- Zahajovac² (seznamovac²) t§bor§k (probŊhl 2. ġkoln² den) 



- Ġkoln² kolo olympi§dy 2. tŚ²d (poŚ§dal DDM Zast§vka, vybran² ģ§ci postoupili do 

fin§le na Zast§vku) 

- VĨukovĨ program ĂPřĉRODAñ DDM Zast§vka (ģ§ci si hravou formou a pomoc² 

plnŊn² zadanĨch ¼kolŢ procviļili nŊkter§ t®mata o pŚ²rodŊ)   

- Divadeln² pŚedstaven² ĂO Praļlov²ļkoviñ v kinŊ Horn²k ve ZbĨġovŊ  

- ProjektovĨ den ĂDopravn² vĨchovañ (ģ§ci se sezn§mili s t®matem dopravn² vĨchova, 

vyrobili si nŊkter® dopravn² znaļky, sezn§mili se s bezpeļnost² na silniciéé)  

 

ř²jen 

- VĨukovĨ program ĂZv²Śec² rekordmaniñ (Program zavedl ģ§ky do kr§lovstv² zv²Śat. 

Z§bavnou a nauļnou formou jim byli pŚedstaveni ģivoļichov®, kteŚ² svĨmi vĨkony a 

schopnostmi udivuj² celĨ svŊt. Ģ§ky ļekala spousta aktivit, kter® byly porovn§v§ny 

s vĨkony zv²Śat. Na z§kladŊ tŊchto informac² si ģ§ci uvŊdomili, ģe zv²Śec² Ś²ġe sļ²t§ 

mnoho rekordŢ, kterĨm se ļlovŊk nemŢģe ani pŚibl²ģit.) 

- VĨstava ovoce, zeleniny, kvŊtin a zemŊdŊlskĨch produktŢ (navġt²vili jsme ji se vġemi 

ģ§ky naġ² ġkoly a velmi se n§m na n² l²bilo, pŚed vĨstavou jsme byli poģ§d§ni o 

vyzdoben² s§lu, ten jsme nazdobili vĨrobky naġich ģ§kŢ s podzimn² t®matikou) 

- Akce pro veŚejnost: Putov§n² s brouļky (letoġn² akce byla velmi ohroģena, protoģe 

n§m nepŚ§lo poļas² a celĨ den drobnŊ mģilo, to pŚestalo aģ kolem 16. hodiny, akce se 

nakonec uskuteļnila v hojn®m poļtu, proġli jsme ZakŚany, pŚes tŚi stanoviġtŊ a na 

z§vŊr vġechny dŊti dostaly malou pozornost a obļerstven² a byly vypuġtŊny bal·nky 

ġtŊst²) 

- Tradiļn² sbŊr star®ho pap²ru 

 Mgr. Renata Proch§zkov§ 

                                                                                     Śeditelka ZĠ ZakŚany 

 

 

 

SBOR PRO  OBČANSKÉ   ZÁLEŽITOSTI. 

 

V§ģen² ļten§Śi, 

 

dnes bychom v§s chtŊly sezn§mit s trochu jinou ļinnosti ZakŚansk®ho 

sboru pro obļansk® z§leģitosti. JistŊ vġichni vŊd², ģe z§kladn² ġkola 

opustila prostory nad zdravotn²m stŚediskem. V jedn® ze dvou 

bĨvalĨch tŚ²d, vznikla nov§ obŚadn² s²Ŕ. Staļily n§m k tomu dobr® 

n§pady a hlavnŊ ġikovn® ruce ģen a v neposledn² ŚadŊ tak® pen²ze, kter® jsme dostaly od 

obecn²ho ¼Śadu. Z n§mŊġŠsk® provozovny kobercŢ jsme si dovezly koberec, z§clony a z§vŊsy 

a z Makra n§m pan starosta dovezl pŊkn® ģidle. Uģ zbĨvalo jenom,  pustit se do pr§ce. 

M²stnost byla vymalovan§, d²ky tomu, ģe se v n² konaly volby. Takģe jsme se seġly pŊknŊ 

v p§tek veļer, umyly jsme okna, vyleġtily lino, umyly schody a zjiġŠovaly co jeġtŊ budeme 

potŚebovat a domluvily jsme se, ģe se zase  pŚ²ġt² p§tek sejdeme a vġe dodŊl§me. OpŊt jsme se 

tedy seġly v p§tek veļer a poloģily jsme koberec, zavŊsily jsme z§vŊs na stŊnu, kde byly dŚ²ve 

otevŚen® police, povŊsily  z§clony a rozestavŊly ģidle. Stolek pro kroniku a kol®bku pro 

miminko, jsme si pŚinesly z obecn²ho ¼Śadu, kde byly uloģeny. Vġe se jeġtŊ jednou setŚelo 

z prachu, znovu se utŚela podlaha, vyluxoval se koberec a mohly jsme se s  uspokojen²m  

dobŚe vykonan® pr§ce  odebrat domŢ. Prvn² v²t§n² obļ§nkŢ v t®to obŚadn² s²ni jsme mŊly 

napl§novan® za ļtrn§ct dn² pot®. Toto v²t§n² bylo kŚestem nejen pro nov® obļ§nky a novĨ 



prostor, ale i pro nov®ho pana starostu. Poprv® ve sv® funkci v²tal do ģivota a do naġ² obce 

nov® obļany. V neposledn² ŚadŊ ale i pro kameramana a fotografa(v jedn® osobŊ), kter®mu se 

nov® m²sto t®ģ l²bilo. Po akci v²t§n² obļ§nkŢ, jsme mŊly dalġ², a sice konec ġkoln²ho roku a 

s t²m spojen® rozlouļen² se s ģ§ky, kteŚ² opouġtŊli naġi ġkolu a pŚech§zeli do ZbĨġovsk®. Byli 

t®ģ pozv§ni nejlepġ² ģ§ci. Dostavili se ze ġkoly ZakŚansk®, ZbĨġovsk® a Zast§veck®. Vġem 

byly pŚed§ny upom²nkov® dary a hodnotn§ kniha. Pan starosta pŚednesl kr§tkou Śeļ. 

Pr§zdniny skonļily, skonļila i dovolen§ a m§me tady podzim a uģ se zase chyst§me na dalġ² 

v²t§n². Toto se uskuteļnilo 6. listopadu a tentokr§t jsme v²tali tŚi nov® obļ§nky. Jelikoģ byl 

rok 2011 velmi plodnĨ, v polovinŊ prosince budeme v²tat dalġ² tŚi obļ§nky. Mezi tŊmito 

akcemi jsme byly jeġtŊ popŚ§t obļanŢm k jejich ģivotn²m jubileu a letos jsme mŊly tŚi 

vĨznamn® akce a sice diamantovou svatbu manģelŢ Proch§zkovĨch a zlat®, manģelŢ 

Menġ²kovĨch a OveļkovĨch. Z§vŊrem bychom chtŊly pozvat vġechny seniory na, letos 

poprv®, Adventn² posezen² s dŢchodci. Posezen² probŊhne 2. prosince a bude jako vģdycky, 

ale hlavnŊ z kapacitn²ch dŢvodŢ v s§le obecn²ho ¼Śadu. OpŊt n§s pŚijdou pobavit a z§roveŔ 

navodit pŚedv§noļn² atmosf®ru dŊti z mateŚsk® a z§kladn² ġkoly. A na z§vŊr opŊt mal® 

pohoġtŊn². 

PŚejeme V§m pŊkn® proģit² podzimn²ch i zimn²ch dnŢ a budeme se na V§s tŊġit zaļ§tkem 

prosince. 

                          

            

        Svaļinov§ 

 

 

 
 

28.10.2011  křtiny Petra Kováříka v kapli sv. Donáta 

 

 

 

 

 

 

 



H A S I Č I 

 

       

V§ģen² spoluobļan®. 
 

Hasiļi svoji ļinnost v roce 2011 zamŊŚili pŚedevġ²m na udrģen² 

vĨstroje, vĨzbroje a techniky v akceschopn®m stavu, d§le pŚ²pravŊ a 

¼ļasti na soutŊģ²ch v poģ§rn²m sportu a tak® zabezpeļen² ļinnosti naġ² 

ml§deģe.  KromŊ ļinnosti tĨkaj²c² se hasiļŢ,  jsme  zajiġŠovali nŊkolik  

kulturn²ch akc². 

Na technice jsme provedli opravu hasiļsk®ho vozidla -  Avie a opravu agreg§tu PPS12, vļetnŊ 

nov® elektroinstalace. Tak® byla provedena ¼prava Ăġasiñ agreg§tu tak, aby bylo moģn®  

jednoduġe  agreg§t pŚesunovat pomoc² nasazenĨch koleļek. 

Na ļistiļce  jsme  provedli  vybetonov§n²  z§kladŢ a  cel®  plochy  pl§novan®ho  pŚ²stŚeġku  

pro pŚ²vŊsnĨ voz²k a pŚek§ģky pro poģ§rn² sport. M§me  pŚipravenĨ  dalġ²  materi§l  a pŚ²ġt² 

rok bychom chtŊli  z vŊtġ²  ļ§sti  pŚ²stŚeġek dokonļit.  Na  z§kladn²  ġkole  jsme  rozebrali  jiģ 

nepouģ²van® a v podstatŊ v havarijn²m stavu dva kom²ny.  JeġtŊ v mŊs²ci listopadu  jsme  

provedli  vĨmŊnu  zateplenĨch vrat a vchodovĨch  dveŚ²  do poģ§rn² zbrojnice,  kter®  byly jiģ 

ve velmi ġpatn®m stavu  a v zimŊ jsme potŚebovali velk® mnoģstv² energie  abychom udrģeli 

ve zbrojnici teplotu nad bodem mrazu. 

      Pod²leli jsme se na likvidaci poģ§ru nakladaļe v are§lu firmy AZOS.  V      I. kole soutŊģe 

v poģ§rn²m sportu, kter®  probŊhlo  16 - 17.4.  v ĐjezdŊ u Brna se mladġ² i starġ² ģ§ci  um²stili  

na 3 m²stŊ a obŊ druģstva postoupila do dalġ²ho kola.  Ģeny se um²stily  na  5  jeġtŊ  

postupov®m  m²stŊ,  muģi skonļili 14 z 18 soutŊģn²ch druģstev. II  kolo  mŊla ml§deģ 

souļasnŊ s hasiļskou ligou  30.4.  ve  ZbĨġovŊ, kde starġ² ģ§ci skonļili a 6 m²stŊ a mladġ² ģ§ci 

postoupili do Moravsk®ho kola z 5 m²sta. Ģeny  ve druh®m kole  skonļily na  3 m²stŊ  a  

pŚestoģe  postoupily do Moravsk®ho kola, nez¼ļastnily se ho z dŢvodu, ģe ve stejn®m  

term²nu  jsme  zajiġŠovali  jiģ dŚ²ve  pl§novan®  akce.  Mladġ² ģ§ci se na mistrovstv²  Moravy  

21.5. v  PŚerovŊ um²stili  na  vynikaj²c²m  4 m²stŊ  a poprv®  postoupili na mistrovstv² Ļesk®  

republiky do Hlinska. Toto se uskuteļnilo  11.6.  a  naġi  mladġ² ģ§ci obsadili 7 m²sto a to je 

dŊlily od 4 m²sta jen 4 vteŚiny.   Zde bych chtŊl touto cestou podŊkovat vġem soutŊģ²c²m a 

hlavnŊ vedouc²m ml§deģe za obŊtavou pr§ci a reprezentaci hasiļŢ a naġ² obce.   

       11-12.6. jsme zajistili dvoudenn² soustŚedŊn² soutŊģn²ch druģstev ml§deģe a dospŊlĨch na 

chat§ch OslavanskĨch skautŢ v PozŅat²nŊ.  KromŊ n§cviku na soutŊģe byl pro vġechny 

z¼ļastnŊn® pŚipraven branĨ z§vod.  Vedouc² ml§deģe pŚipravili pro dŊti 3.9. vĨlet  do 

lanov®ho centra v BrnŊ ï akce se z¼ļastnilo 18 dŊt².  Ml§deģ se tak® z¼ļastnila bran®ho 

z§vodu na Zast§vce,  kde  jedno druģstvo naġich mladĨch hasiļŢ obsadilo 4 m²sto z 48  

z¼ļastnŊnĨch .  

         Z kulturn²ch akc² jsme zajistili 15.1. tradiļn²   HasiļskĨ ples v restauraci Kamenka.  

18.6.  jsme  spoleļnŊ se  Sokolem ZakŚany a Obecn²m ¼Śadem  zorganizovali dŊtskĨ den na 

VĨseku. Veļer jsme pŚipravili  jako  jiģ po nŊkolik§t® Ă Letn² nocñ u poģ§rn² n§drģe. 

Tentokr§t n§m ale  nepŚ§lo poļas² a z§bava  musela bĨt  pŚem²stŊna  do s§lu Obecn²ho ¼Śadu  

a  pŚesto  byla  akce velice ¼spŊġn§. 

        Jako kaģdĨ rok jsme provedli  9.4. sbŊr  ģelezn®ho ġrotu po obci a chceme sbŊr prov®st i 

v pŚ²ġt²m roce. O term²nu sbŊru V§s budeme vļas informovat. Hasiļi provedou hodnocen² 

ļinnosti sboru na Valn® hromadŊ 10.12.2011 v s§le Obecn²ho ¼Śadu.   

         Na z§vŊr bych chtŊl podŊkovat Vġem naġim sponzorŢm za podporu hasiļŢ,  hasiļŢm  za 

dobrovolnou  a obŊtavou pr§ci, vġem spoluobļanŢm bych chtŊl popŚ§t hodnŊ zdrav², ġtŊst² a 

pohody v bl²ģ²c²m se roce 2012 a chtŊl bych V§s pozvat na HasiļskĨ ples, kterĨ bude 21.ledna 

v Kamence añ Letn² nocñ kterou pŚipravujeme  na 23.6.2012. 



                                                                                         

Br§zda 

 

 

 

 

Z A H R Á D K Á Ř I 

 

 

Bl²ģ² se konec roku 2011 a tak jako kaģdĨ ļlovŊk a rŢzn® 

organizace bilancuj², tak i naġe ZO ĻZS ZakŚany. R§d bych naġi 

organizaci pŚibl²ģil v kostce naġim spoluobļanŢm.  M§me 53 ļlenŢ 

s vŊkovĨm prŢmŊrem 71 rokŢ. Nejstarġ²mu ļlenovi je 89 rokŢ a 

nejmladġ²mu 33 let. PoŚ§d§me rŢzn® z§jezdy a vĨstavy na kterĨch 

r§di pŚiv²t§me i ostatn² z§jemce, kteŚ² nejsou naġimi ļleny.  Co 

letoġn² rok pŚinesl a kterĨch akc² v r§mci obce, okresu i tŊch celost§tn²ch jsme se z¼ļastnili:  

N§sledkem kvŊtnovĨch mrazŢ bylo m§lo plodŢ. I pŚes pozdŊjġ² nerovnĨ boj se slim§ky, srġni, 

vosami a jinĨmi ġkŢdci si cen²me, ģe se n§m podaŚilo velmi uspŊt na celost§tn² vĨstavŊ 

HORTIKOMPLEX Flora Olomouc, kterou poŚ§d§ republikov§ rada ĻZS ï Praha, kter§ 

ocenila diplomem jak naġi ZO ZakŚany, tak i vystavovatele, pŚ²tele Jaroslava Patoļku 

z Padochova a Miroslava Ġaldu, Frantiġka Koģ²ġka, Eliġku Proch§zkovou a Jitku Mr§zkovou 

za ¼spŊġnou reprezentaci naġ² organizace. Vġem dŊkujeme.  

D§le jsme v prŢbŊhu roku uskuteļnili nejen pro naġe ļleny, ale i pro veŚejnost:  

- 12. 3. 2011 odbornou pŚedn§ġku o pŊstov§n², Śezu a stŚ²h§n² ovocnĨch stromŢ.  PŚedn§ġel 

Mgr. Jaroslav Patoļka ï pŚ²tomno 34 z§jemcŢ. 

- 1. 4. 2011 jiģ tradiļn² jarn² n§kupn² z§jezd do zahradnickĨch center Doubravice nad 

Svitavou, Ġebrov a Globus Brno. 

- 19. 8. 2011  z§jezd Slavonice ï Daļice. Souļ§st² mŊsta Slavonic je bylin§Śsk§ vesnice ï 

Mutiġov, kde pŊstuj² v pŚedzahr§dk§ch i zahrad§ch bylinky vġeho druhu.  

- 24. 9. 2011  Posezen² s hudbou. Zde bylo patrno, ģe naġi ļlenov® i pŚ²znivci se dovedou 

kromŊ lopocen² na zahr§dce tak® pobavit, zazp²vat a zatanļit pŚi ĂZakŚanskĨch bucht§chñ 

a dobr®m burļ§ku. Vġem ģen§m, kter® pŚispŊly napeļenĨmi buchtami patŚ² vŚelĨ d²k. 

- 14. 10. 2011  z§jezd Hortikomplex Olomouc ï Loġtice  vĨroba tvarŢģkŢ. 

-   22. 10. – 24. 10. 2011  tradiļn² m²stn² vĨstava ovoce, zeleniny, kvŊtin a kuriozit. Letos i 

pŚes nepŚ²zeŔ poļas² bylo vystaveno celkem 205 vzorkŢ. VĨstavu navġt²vilo 173 ¼ļastn²kŢ 

a ģ§ci obou naġich ġkol. R§d bych podŊkoval vġem ļlenŢm a pŚ²znivcŢm, kteŚ² vŊnovali 

svŢj volnĨ ļas na pŚ²pravu velmi zdaŚil® vĨstavy. VĨstavy se z¼ļastnil a dobŚe ji ohodnotil 

i m²stopŚedseda Đzemn² rady ĻZS Brno-venkov Mgr. Fl²ļek.       

 Co n§s ale st§le mrz², ģe k n§m zat²m nenaġli cestu mlad² a spoluobļan® stŚedn²ho vŊku, kter® 

mezi n§mi r§di pŚiv²t§me.  PŚi t®to pŚ²leģitosti chceme podŊkovat naġ² Z§kladn² i MateŚsk® 

ġkole za velmi pŊknou vĨzdobu, bez kter® si naġe vĨstavy uģ nedovedeme pŚedstavit. 

PodŊkov§n² patŚ² i Obecn²mu ¼Śadu v ZakŚanech za podporu naġich akc² a za dobrou 

spolupr§ci dŊkujeme i naġim HasiļŢm a Klubu seniorŢ.  

    Jelikoģ se bl²ģ² konec roku, tak v§m za zakŚansk® zahr§dk§Śe pŚeji poklidn® v§noce, zdrav², 

pohodu, splnŊn² i tŊch nejtajnŊjġ²ch pŚ§n² a radost v pŊstov§n² v roce 2012. 

                                                                                          

BorĨsek  

 

 

 



KLUB   SENIORŮ 

 

Sch§z²me se pravidelnŊ kaģdĨ ļtvrtek v s§le Obecn²ho ¼Śadu. PŚes 

pr§zdniny se naġe setk§n² nekonala. Na jaŚe jsme byli na z§jezdŊ. 

Naġe putov§n² zaļalo na z§mku v Buchlovic²ch. Potom jsme 

navġt²vili poutn² m²sto Velehrad, kde prob²hala oprava katedr§ly, 

kter§ by mŊla bĨt dokonļena  pŚ²ġt² rok a tak se tam vyprav²me jeġtŊ 

jednou. Z Velehradu naġe cesta vedla do muzea lidovĨch tradic 

Slov§cka v Uhersk®m Hradiġti. Den plnĨ z§ģitkŢ konļil veļeŚ² 

v motorestu Samota. V mŊs²ci ļervnu probŊhlo setk§n² KlubŢ 

seniorŢ mikroregionu Kahan, tentokr§t v Rosic²ch. Z akc², kter® 

chceme uskuteļnit jeġtŊ do konce letoġn²ho roku, je to Mikul§ġsk§ nad²lka a z§jezd na vĨstavu 

Betl®mŢ a v§noļn²ch ozdob v Hlinsku a na Vesel®m kopci. Z§vŊr roku spoleļnŊ zakonļ²me 

tradiļn²m SilvestrovskĨm posezen²m. Jm®nem zakŚanskĨch seniorŢ i jm®nem svĨm, bych 

chtŊla do Nov®ho roku 2012 popŚ§t vġem spoluobļanŢm  hodnŊ zdrav² a pohody a ļlenŢm 

naġeho Klubu seniorŢ i hodnŊ pŚ²jemnĨch chvil pŚi naġich setk§n²ch v klubu.   

 

                                                                                   

Vyhnal²kov§ 

 

 

 

TJ  SOKOL  ZAKŘANY 

 

Skonļila podzimn² ļ§st sezony 2011/2012. ZakŚany opŊt pŚihl§sily do 

mistrovskĨch soutŊģ² kromŊ §ļka, kter® hraje III. tŚ²du, tak® b®ļko, 

kter® bojuje ve IV. tŚ²dŊ. PŚed zaļ§tkem soutŊģe jsme mŊli ambice na 

postup do okresn²ho pŚeboru, ale brzy jsme se museli vr§tit na zem a 

sm²Śit se alespoŔ se stŚedem tabulky. Ćļko je na 7. m²stŊ, b®ļko je na 

pŚedposledn²m m²stŊ tabulky. B®ļko by mohlo m²t urļitŊ v²ce bodŢ a 

bĨt v tabulce mnohem vĨġe. V uplynul®m roce se n§m opŊt podaŚilo 

postoupit ve vylepġov§n² naġeho sportovn²ho are§lu. Uģ dlouho 

pl§novan§ oprava stŚechy tribuny se nakonec zdaŚila, za coģ dŊkujeme bratrŢm MatŊjovĨm. 

D§le m§me nov® zavlaģov§n² v zemi a uģ se nemus²me tr§pit s roztahov§n²m hadic. VelkĨ d²k 

patŚ² StaŔovi Bazalovi, kterĨ m§ obrovskou z§sluhu na realizaci tohoto n§roļn®ho projektu. 

DŊkujeme tak® Petrovi Vorlovi za vybudov§n² schodŢ pŚi vstupu na hŚiġtŊ a vġem, kteŚ² 

sekaj², lajnuj², opravuj² a jinak se pod²lej² na zvelebov§n² naġeho hŚiġtŊ a chodu fotbalov®ho 

klubu. Ļek§ n§s samozŚejmŊ jeġtŊ mnoho pr§ce, neģ bude sportovn² are§l dokonļen podle 

naġich pŚedstav. Jsme r§di, ģe si naġli cestu na hŚiġtŊ mnoz² pŚ²znivci zakŚansk®ho fotbalu. 

Znovu patŚ² d²k tak® naġ² Janiļce ĠŠastn®, kter§ se n§m star§ o obļerstven². Tak® se st§v§ uģ 

tradic² naġe zajiġtŊn² pŚedpouŠov® z§bavy a organizace dŊtsk®ho dne. ObŊ akce se letos d²ky 

pŚ²zniv®mu poļas² velice zdaŚily. 

V roce 2012 ļek§ zakŚanskĨ fotbal velk® vĨroļ². Je tomu uģ 100 let, co byl zaloģen fotbalovĨ 

klub. Znovu pros²me vġechny obļany, pokud m§te nŊjak® materi§ly tĨkaj²c² se historie 

zakŚansk® kopan®, abyste  n§m je laskavŊ zapŢjļili. VŊŚ²me, ģe se n§m podaŚ² k oslav§m 

pŚipravit zaj²mavĨ program. 

DŊkujeme vġem pŚ²znivcŢm za podporu v uplynul®m roce. PŚejeme vġem hodnŊ zdrav², 

pohody a spokojenosti. V dalġ²m roce se opŊt na vġechny tŊġ²me. 

é vģdyŠ na tom V®seku je tak kr§snŊ é 



            

                                               Mgr. Bok 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  TABULKA 
Rk.  TĨm Z§p + 0 - Sk·re Body (Prav) 

 

1. StŚelice 14 13 1 0 49: 16 40 ( 16) 
 

2. Laģ§nky 14 10 2 2 37: 17 32 ( 14) 
 

3. Doln² Louļky 14 8 1 5 33: 21 25 ( 7) 
 

4. Oslavany 14 7 1 6 39: 37 22 ( 4) 
 

5. Dr§sov 14 5 6 3 36: 22 21 ( 0) 
 

6. Troubsko 14 7 0 7 31: 23 21 ( 3) 
 

7. ZakŚany 14 7 0 7 43: 40 21 ( -3) 
 

8. Debl²n 14 6 1 7 24: 25 19 ( -2) 
 

9. PopŢvky 14 6 1 7 29: 33 19 ( -5) 
 

10. Zast§vka B 14 6 0 8 28: 29 18 ( 0) 
 

11. řeznovice 14 5 2 7 42: 38 17 ( -7) 
 

12. ZbĨġov B 14 3 4 7 17: 31 13 ( -5) 
 

13. Chudļice 14 2 3 9 15: 49 9 (-15) 
 

14. Mor. Br§nice 14 2 0 12 23: 65 6 (-18) 
 

 

 

 

 

 TABULKA 
Rk.  TĨm Z§p + 0 - Sk·re Body (Prav) 

 

1. Vys. Popovice 13 11 0 2 49: 25 33 ( 9) 
 

2. Domaġov 13 8 2 3 41: 21 26 ( 11) 
 

3. Vev. Kn²nice 13 8 2 3 36: 17 26 ( 5) 
 

4. Vev. B²tĨġka B 13 7 4 2 54: 19 25 ( 7) 
 

5. Mor. Kn²nice 13 5 6 2 30: 19 21 ( -3) 
 

6. ř²ļany B 13 5 5 3 22: 19 20 ( -1) 
 

7. Lukovany 13 5 3 5 38: 30 18 ( 3) 
 

8. PŚ²bram 13 5 2 6 27: 40 17 ( -4) 
 

9. Ketkovice 13 4 2 7 34: 46 14 ( -4) 
 

10. Ļuļice 13 4 1 8 38: 31 13 ( -2) 
 

11. Zbraslav B 13 2 4 7 21: 48 10 ( -8) 
 

12. ZakŚany B 13 2 2 9 16: 38 8 (-13) 
 



13. Babice u Rosic 12 1 1 10 16: 69 4 (-17) 

 

 

 

 

 

 

 

OSTEOPORÓZA – řĉDNUTĉ   KOSTĉ 

     OnemocnŊn²  se vyznaļuje ¼bytkem norm§lnŊ mineralizovan® 
kostn² hmoty, a t²m zvĨġen²m kŚehkosti kost² s n§chylnost² ke 
zlomenin§m. 

      Pro vytv§Śen² kost² jsou dŢleģit® nŊkter® pŢsobky. Prvn²m z nich je 

parathormon produkovanĨ pŚ²ġt²tnĨmi tŊl²sky, jejich onemocnŊn² je vz§cn®, 

zŚ²dka mŢģe doj²t k jejich poġkozen² pŚi operac²ch ġt²tn® ģl§zy. Dalġ²m 

hormonem je kalcitonin, kterĨ se vytv§Ś²  ve     ġt²tn® ģl§ze a estrogeny ï ģensk® pohlavn² 

hormony. D§le je velice dŢleģitĨ vitamin D. Ten je z²sk§v§n ze sluneļn²ho UV z§Śen² nebo je 

pŚij²m§n stŚevem a d§le pŚemŊŔov§n v j§trech a ledvin§ch na svoji aktivn² formu. 

     Osteopor·za v povŊdom² veŚejnosti je nejļastŊji spojena s ģenami po menopauze 

v dŢsledku ¼bytku ģenskĨch hormonŢ, ale v pokroļilejġ²m vŊku se pomŊr mezi ģenami a muģi  

vyrovn§v§. Ļasto je Ś²dnut² kost² souļ§st² nebo dŢsledkem onemocnŊn² ledvin, jater nebo krve 

a lid² dlouhodobŊ se nepohybuj²c²ch. 

     Osteopor·za o sobŊ dlouho ned§v§ vŊdŊt. Bolesti se objevuj² aģ ve stadiu velk® ztr§ty 

kostn² tk§nŊ, nejļastŊji jsou to bolesti v z§dech - tahav®, zhorġuj²c² se pohybem a zat²ģen²m, 

obratlov® trny jsou bolestiv® na poklep. Prudk® bolesti vznikaj² pŚi rychl®m pohybu, nejļastŊji 

v oblasti pŚechodu hrudn² a bedern² p§teŚe. Bolest je d§na mikroskopickĨmi zlomeninami a 

pozdŊji stlaļen²m obratlovĨch tŊl, doch§z² k prolomen² kryc²ch destiļek obratlŢ aģ nakonec 

dojde ke zhroucen² obratlov®ho tŊla. Doch§z² k vystupŔov§n² hrbu hrudn² p§teŚe a zvĨraznŊn² 

prohnut² v oblasti bedern² p§teŚe, vĨġka se sniģuje. Jindy se mŢģe nemoc projevit zlomeninou 

po nepatrn®m, nepŚimŊŚen®m ¼razu. Ob§van®, ale ļast® jsou zlomeniny krļku stehenn² kosti, 

paģn² kosti, z§pŊst² a pŚedlokt². 

     OnemocnŊn² se diagnostikuje tzv. denzitometri², jde o speci§ln² vyġetŚen² kost², neboŠ 

zmŊny na prost®m rtg sn²mku jsou patrn® aģ pŚi ¼bytku kostn² tk§nŊ o 30%, vŊtġinou jiģ 

v souvislosti se zlomeninou.  

      Pro l®ļbu je dŢleģit§ fyzick§ aktivita. PŚi cviļen² doch§z² ke zvĨġen®mu  dr§ģdŊn² 
kostn²ch bunŊk, a t²m pŚestavbŊ kostn²ch tr§meļkŢ do smŊru nejvŊtġ²ho zat²ģen² a 
kost s²l².  

Z l®kŢ pak kalcium (v§pn²k) spoleļnŊ s vitaminem D a pŚi  jiģ prok§zan® vĨznamn® 
osteopor·ze Śada dalġ²ch l®kŢ. 

 

Kr§snou zimu  bez zlomenin pŚeje                                MUDr. Daniela Fialov§ 

 

                                                                                                  

     Zdravotn²  stŚedisko  ZakŚany,  ļ.p. 92                     telefon  605 885 907 

 



Ordinaļn² doba: 

PondŊl²   7:30 ï 10:30 

ĐterĨ    13.00 ï 18.00 

Ļtvrtek   7:30 ï 11.30 

 

 

 

KLUB  MAŽORETEK  ZAKŘANY 

Vrchol² rok 2011 a ļas v§noļn², spolu s mrazivĨmi veļery za okny, n§s 

sed²ce u rodinn®ho krbu sv§d² k bilancov§n² a pŚem²t§n² o vŊcech a ļinech 

ned§vno minulĨch.  

V tŊchto Ś§dc²ch bychom V§s r§dy sezn§mily se souļasnou ļinnost² a 

dosaģenĨmi vĨsledky naġeho maģoretkov®ho klubu. Prvn²m ¼spŊchem byla 

kvalifikace skupin, kter§ se konala v Nezamyslic²ch. Naġe skupiny zde 

dopadly takto: juniorky 1. m²sto, seniorky 3. m²sto. ObŊ skupiny si tŊmito 

vĨsledky zajistily postup do semifin§le, konan®ho ve StochovŊ. Kr§snĨm 2. m²stem 

v kategorii seniorky a 3. v kategorii juniorky si obŊ skupiny zabezpeļily ¼ļast na MĻR, 

konan®ho v JaromŊŚi. Jelikoģ je konkurence rok od roku vyġġ², uģ jen ¼ļast na Mistrovstv² 

Ļesk® republiky pro n§s byla velkĨm ¼spŊchem. I v letoġn²m roce jsme se zapojily do soutŊģe 

s·loformac² ve Valtic²ch, na jej²mģ fin§le se ¼ļastnily 4 naġe formace. Aļ nebylo naġe 

maxim§ln² nasazen²  o co nejlepġ² vĨsledky, ovŊnļeno v²tŊzstv²mi nejvyġġ²mi, mŢģeme bĨt na 

dŊvļata hrdi, ģe v takov® obrovsk® konkurenci velkĨch mŊst, profesion§ln²ch choreografŢ a 

uļitelŢ tance vĨbornŊ obst§la.  

        Letoġn² ļinnost jsme zakonļily tradiļn² MAĢORETKOVOU  ZĆBAVOU, kter§ se 

konala 16. ļervence pŚed OĐ ZakŚany. Poļas² se n§m koneļnŊ vydaŚilo a dŊvļata zde 

pŚedvedla svou celoroļn² pr§ci. DŊkujeme sponzorŢm a vġem, kteŚ² se na  organizaci z§bavy 

pod²leli.  

PŚ²pravy na novou soutŊģn² sez·nu 2012 jsou jiģ v pln®m proudu. SoutŊģn² sestavy  se 

pomalu rĨsuj². Mysl²me, ģe se m§te na co tŊġit. Touto cestou bychom V§s r§dy pozvaly na II. 

REPREZENTAĻNĉ PLES, a to 10.3.2012 v Hornick®m domŊ ve  ZbĨġovŊ.  

Z§vŊrem pŚejeme vġem spoluobļanŢm pŚ²jemn® proģit² sv§tkŢ V§noļn²ch a do nov®ho 

roku 2012 pŚedevġ²m zdrav² a pohodu. 

Vġem z§jemcŢm o v²ce informac² a fotografie z naġich soutŊģ² a vystoupen²,    je k dispozici 

naġe webov§ prezentace na adrese 

 www.mazoretkyzakrany.websnadno.cz.                                   Maģoretky 

 

KOSMETIKA  Radka Hn²zdov§ - oznamuje pŚestŊhov§n² do budovy ļ. 92, v 1. poschod²,  

nad zdravotn²m  stŚediskem  v  ZakŚanech. Nab²z² tyto  sluģby:      

 

- celkov® oġetŚen²  pleti s mas§ģ²  
- mikromas§ģ oļn²ho okol² 
- depilace teplĨm voskem 

http://www.mazoretkyzakrany.websnadno.cz/


- T§d® sv²ļky (pŚi bolesti krļn² p§teŚe, bolesti zad, bolesti hlavy, pŚi zaģ²vac²ch 
pot²ģ²ch apod.)  

 
Objedn§vky tel. 724 772 517  po  16-t® hodinŊ 

 

 
 

Protoģe od vyd§n² pŚedchoz²ho ļ²sla zpravodaje uplynulo t®mŊŚ sedm mŊs²cŢ, dodateļnŊ 

blahopŚejeme obļanŢm, kteŚ² v t®to dobŊ oslavili svoje vĨznamn§  vĨroļ². SouļasnŊ 

blahopŚejeme i obļanŢm, kteŚ² svoje vĨznamn§ ģivotn² vĨroļ² do konce letoġn²ho roku teprve 

oslav². Vġem pŚejeme, aby jeġtŊ dlouh§ l®ta proģili ve zdrav² a pohodŊ, v kruhu svĨch rodin a 

pŚ§tel. 

 
 

Pan²     Puklická Jiřina        ļ. 186   Pan²   Nekudová Libuše

 ............    ļ. 163                                   Pan      Slavík Miroslav        ļ.   50

 ............   Pan²   Matoušková Ludmila  ļ. 115  

Pan²  Dobrovolná Jaroslava ļ.   41   Pan²   Vaverková Svatuška 

  ļ. 194 

Pan²  Křivánková Dobromila  ļ. 145   Pan²   Horká Dagmar

     ļ. 243 

Pan²  Hanáková  Jana          ļ. 225    Pan²   Sedláčková 

Marie     ļ. 153 

Pan  Křížek Jaroslav         ļ. 161   Pan   Svoboda 

František    ļ.   73 

Pan  Wšianský Jiří               ļ. 182   Pan²   Wšianská Eva 

    ļ. 182 

Pan²  Fabiánková Ludmila  ļ. 170   Pan   Procházka Jan 

     ļ.     2 

Pan²  Vaverková Ludmila   ļ.   52 

 
            

        

24. 6. 2011 oslavili zlatou  svatbu  manģel®    Božena a Antonín Menšíkovi  

10. 9. 2011 oslavili diamantovou svatbu manģel® Marie a Jan Procházkovi   

13.10.2011 oslavili zlatou  svatbu  manģel®       Růžena  a  Josef   Ovečkovi 

  

Vġem jubilantŢm k tŊmto vĨznamnĨm vĨroļ²m BLAHOPřEJEME 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Pranostiky 

 

Od svat®ho Martina zahŚeje jen peŚina. 

Ml®ļn§ dr§ha v prosinci jasn§, bude v pŚ²ġt²m roce ¼roda kr§sn§. 

Vane ï li v prosinci v²tr vĨchodn², ġpatnou nadŊji maj² nemocn². 

Kdyģ prosinec bystŚ², po v§noc²ch jiskŚ². 

Na v§noce mnoho hvŊzdiļek, slepice nanesou hodnŊ vaj²ļek. 

Jasn® v§noce ï hojnost v²na a ovoce. 

Mr§z na Boģ² narozen², zima se udrģ² bez promŊny. 

 

 

 

Ze školních lavic 

 

ĂMaminko, mŊ se do t® ġkoly nechce. DŊvļata ze mŊ maj² srandu, kluci mi podr§ģ² nohy a 

uļitel® mŊ nemaj² r§di. J§ tam nepŢjdu.ñ ĂMus²ġ, jednou jsi tam Śeditelé 

 

Nechci v§s straġit pane uļiteli, ale tat²nek Ś²kal, ģe jestli nezaļnu nosit lepġ² zn§mky, dostane 

nŊkdo pŊknej vĨprask. 

 

Nov§ku, na tv® lavici sed² 7 much. Kdyģ jednu zabijeġ, kolik jich tam zbude? Jedna, ta mrtv§. 

Ostatn² ulet². 

 

Uļitelka se pt§ Pep²ļka: ĂCo n§m mŢģeġ povŊdŊt o vlaġtovk§ch? ñ  ĂTo jsou velice moudŚ² 

pt§ci ï jak zaļne ġkola, odlet² do jiģn²ch krajin.ñ 

 

KDE NALADIT DIGITÁLNÍ PROGRAMY 
 

Kdo z obļanŢ m§ televizi s digit§ln²m pŚ²jmem, 

mŢģe si zkuġebnŊ naladit tyto programy na 

n§sleduj²c²ch kan§lech: 

 

Kanál 22 ĻT 1,   ĻT 2,  Ļt 24  a  ĻeskĨ rozhlas 

 



Kanál 24   ORF 1,  ORF 2 N,  ORF 2 W,  a  ATV 

 

Kanál 26 NOVA, NOVA CINEMA, PRIMA,  PRIMA COOL  a 

     BARRANDOV 

 

 

 

 
 

Nov§ obŚadn² s²Ŕ v budovŊ ļ. 92 

 

 

 

 
 



Naġi volejbalist® se z¼ļastnili 17.11.2011 turnaje ve StŚelic²ch, na kter®m ¼spŊġnŊ 

reprezentovali naġi obec. 

 

 

 

Zpravodaj ZakŚan vyd§v§ Obecn² ¼Śad ZakŚany 

Tisk:   Pamiro team spol. s.r.o., Rosice  

 

 

 

 

 
 

 

 

 



 ZAHRÁDKÁŘI   V  UHELNÉM  DOLE  „ANSELM“ 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

V§ģen² spoluobļan®, 

 

dost§v§ se k V§m druh® ļ²slo naġeho zpravodaje v roce 2010. PŢvodnŊ 

mŊlo vyj²t na zaļ§tku pr§zdnin, ale z dŢvodu m®ho velk®ho 

zanepr§zdnŊn² (hlavnŊ s pŚ²pravou vĨstavby RD, rekonstrukce Z§kladn² 

ġkoly a zateplen²), i pozdn²ho dod§n² pŚ²spŊvkŢ (nŊkter® aģ koncem 

srpna), se to dŚ²v nestihlo. PŚesto douf§m, ģe se alespoŔ ļ§steļnŊ podaŚ² 

informovat V§s o tom, co se v naġ² obci i ve spoleļenskĨch organizac²ch 

ud§lo, nebo co se jeġtŊ pŚipravuje.  

      Jak mnoz² z V§s v²te, zastupitelstvo naġ² obce rozhodlo v letoġn²m 

roce zrealizovat rekonstrukci naġ² Z§kladn² ġkoly. Rekonstrukce 

spoļ²vala v tom, ģe se z uvolnŊn®ho ġkoln²ho bytu stavebn²mi ¼pravami 

vytvoŚila dalġ² tŚ²da, m²stnost pro druģinu, j²delna s vĨdejnou a soci§ln² 

zaŚ²zen² pro obsluhu stravov§n². Probour§n²m chodby pak doġlo ke 

spojen² s hlavn² budovou ġkoly. PŚi tom jsme provedli i rekonstrukci 

st§vaj²c² ġatny a elektrick® instalace. Celkov® n§klady na tuto akci 

v ļ§stce asi 1.400.000,- Kļ nejsou koneļn®, protoģe zbĨv§ jeġtŊ vybavit 

vĨdejnu myļkou, dŚezy a policemi, el. ohŚ²vac²m stolem a 

termon§dobami na pŚevoz j²dla, v novĨch m²stnostech je tŚeba zhotovit 

kryty na radi§tory a dalġ² drobn® ¼pravy. Od nov®ho ġkoln²ho roku 

budou tedy vġichni naġi ģ§ci i uļitel® v jedn® ġkoln² budovŊ a dŊti 

nebudou muset pŚeb²hat (obļas i v deġti) mezi hlavn² ġkoln² budovou, 

tŚ²dou v budovŊ ļ. 92 (za kostelem) a obecn²m ¼Śadem, kam chodily na 

obŊdy. Celou rekonstrukci ġkoly prov§dŊla stavebn² firma ĂRyġavĨñ 

z V®myslic. V polovinŊ pr§zdnin jsme dostali zpr§vu, ģe byla kladnŊ 

vyŚ²zena naġe ģ§dost o dotaci na zateplen² ġkoly a tŊlocviļny. To pro n§s 

znamen§ sice velkou finanļn² pomoc, ale po  rekonstrukci ġkoly i dalġ² 

velkĨ z§sah do naġ² rozpoļtov® rezervy.  K dotaci 1.900.000,- Kļ mus² 

obec pŚidat ze sv®ho rozpoļtu ļ§stku asi 850.000,- Kļ. Pro dalġ² roky tak 

bude provoz naġ² ġkoly zabezpeļen bez velkĨch investiļn²ch n§kladŢ a 

zateplen²m ġkoly i tŊlocviļny oļek§v§me tak® sn²ģen² vĨdajŢ za teplo. 

Z dŢvodu zvĨġenĨch investic do ġkolstv² v letoġn²m roce jsme museli 

upravit hospodaŚen² tak, ģe nŊkter® akce pl§novan® v roce 2010  bylo 

nutn® pŚesunout do roku 2011. 

        Marek 
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ZPRÁVIČKY  Z  NAŠÍ  ŠKOLIČKY 
    
    JistŊ jste se uģ vġichni odpoļinut² a plni z§ģitkŢ vr§tili 

z pr§zdnin a dovolenĨch a moģn§ se k Vaġemu n§vratu do bŊģnĨch 

dnŢ hod² i ļetba ĂZpr§viļek z naġ² ġkoliļkyñ . Pro V§ġ pŚehled a 

ucelen® informace mi nejprve dovolte vr§tit se o pŢl roku zpŊt, 

abychom nav§zali na pŚedeġl® zpr§viļky. A m§me tedy:  
 

Leden:     
 

- Novoroļn² V§noce. Po Nov®m roce n§s ļekala uģ minule   

avizovan§  repr²za V§noc: ñNovoroļn² V§noceñ i  s odtajnŊnĨm 

¼stŚedn²m darem ï plazmovou televiz², s ostatn²mi d§rky i 

cukrov²m. 

- Zubn² prevence v MĠ Babice. Toto t®ma se po novoroļnim     

mls§n² hodilo ï samozŚejmŊ formou poh§dky s akļn²mi vstupy 

dŊt². 

-  Historick® hudebn² n§stroje n§m pŚinesl uk§zat a zahr§l na nŊ 

Mgr.Pavel MackŢ  
 

Únor:                
 

-  Karneval. nen² veŚejnĨ, uģ Ś§dku let ho organizujeme  v MĠ jen 

pro sebe, protoģe se n§m tato forma veselen² se a z§roveŔ 

udrģov§n² tradic z rŢznĨch dŢvodŢ osvŊdļila.                                                                                                                                                          

- OH - ani nesportovcŢm snad nemus²m zkratku deġifrovat. PŊknŊ 

jsme si je proģili, sledovali aktuality, tvoŚili i se zapojen²m 

rodiļŢ kol§ģe k v²tŊzstv²m a nadŊj²m. Inspirov§ni velkĨm svŊtem 

jsme mŊli svoje zimn² OH v bobov§n², koulen², h§zen², lezen², 

zahrab§v§n², vyhrab§v§n² a stavŊn² snŊhul§kŢ. Kdo zv²tŊzil? 

Vġichni, kteŚ² se z¼ļastnili!   

- Kouzeln²k v ZĠ. Nejv²ce obdivovan® ļ²slo: kr§l²k zdrhaj²c² 

z taġky.  

- Tanec absolventŢ ZUĠ ZbĨġov. R§di jsme pozv§ni a sd²l²me  

¼spŊchy naġich starġ²ch kamar§dŢ 
 

Březen:              
 

- Fotografov§n² dŊt² s t®matikou Jarn² louka. Co dodat? ï M§me  

nejhezļ²  kytky.  

- P²skovan® v§zy - p. Matouġkov§. To bylo tajemstv² pro maminky 

k jejich sv§tku. Ale toho p²sku! 



- V²t§n² jara se ģ§ky ZĠ. Vġichni jsme si jaro pŚ§li, zah§nŊli 

Morenu zpŊvy, ale moc n§m to nepomohlo. 

- Velikonoļn² poml§zka. PŚi tomto pŚibliģov§n² zvyklost² naġich 

pŚedkŢ se na n§s ġtŊst²  usm§lo ï stihli jsme poml§zku v pauze 

mezi proprġenĨm tĨdnem. Vġude n§s uģ ļekali. 

 

Duben:             
 

- Knihovna ï den vzdŊlanosti. Na letoġn² n§vġtŊvŊ v knihovnŊ se 

n§m moc l²bilo. Jak by ne ï je cel§ nov§! 

- Z§pis do MĠ. Letos se k z§pisu dostavilo nezvykle mnoho dŊt². 

Od z§Ś² 2010 bude do MĠ doch§zet 25 dŊt², coģ je u n§s nejvyġġ² 

moģn§ kapacita. Neuspokojen² vġech ģadatelŢ urļitŊ ovlivnily 

siln® roļn²ky, i to, ģe letos do prvn² tŚ²dy odch§z² pouze 4 dŊti ï 

nejsou tedy uvolnŊn§ m²sta. 

- O pern²kov® chaloupce ZbĨġov. Poh§dka v s§le bĨval®ho kina 

pro ġirokou veŚejnost ï pouļila i pobavila.   

- Nov§ pan² uļitelka. Pan² uļitelka Kr§lov§ odch§z² na mateŚskou 

dovolenou a nastupuje k n§m Bc. Monika Kluġ§kov§. 

- Den ZemŊ. Tradiļn²  kreslen² na chodn²k ï na prostoru pŚed OĐ 

- Tetiny. Na naġe pozv§n² za n§mi pŚijely tentokr§t s pŚ²bŊhy s 

dopravn² t®matikou. Strhuj²c², pohotov® a vtipn®, tak jak to um² 

jen ony. 

- Plav§n². Do plav§n² jezd²me do Nov® Vsi s pŚedġkol§ky ze 

ZbĨġova. Letos jsme pŚibrali i Lukovanskou MĠ. PlavcŢ v kurzu 

bohuģel st§le ubĨvalo ï postupnŊ dost§vali neġtovice. 

- ĻarodŊjnice. ĻarodŊjn®mu reji nestaļila tŚ²da a drendil i po 

zahradŊ. N²zk§ oblaļnost vġak nedovolila vzl®tnout pŚ²liġ, ani 

odletŊt daleko. 
 

Květen:             
 

-  Fotograf. Pam§teļn² roļn²kov§ fotka spoluģ§kŢ je letos proŚ²dl§ - 

nemoci 

- Den matek v MĠ. Rodinn§ idylka s miniobļerstven²m.  

- Den matek na OĐ. NŊkter® dŊti vystupuj² na veŚejnosti poprv®. 

NŊkteŚ² mus² narychlo zastoupit n§hle chybŊj²c² kamar§dy. Jsou 

vĨborn². 

- Neġtovice!!! UdeŚily v nebĨval® s²le a budou trvat aģ do konce 

ġkoln²ho roku.  S vĨjimkou dvou, je postupnŊ dostaly vġechny 

dŊti.                                                                                          

-  Krtek a Vesm²rn²ļek. Poh§dka v MĠ Babice 

- Koncert v ZUĠ ve ZbĨġovŊ. Tentokr§t se n§m pŚedvedli 

kamar§di s hudebn²m talentem.  

- Ġkoln² vĨlet Dukovany. L®pe bude nazvat rodinnĨm ï pŚ²jemn® 

polodeġtiv® dopoledne na z§mku a v muzeu loutek se sedmi 

dŊtmi. PŚeloģit term²n nebylo z organizaļn²ch dŢvodŢ moģno. 
 

Červen: 
 

 - MDD ï sk§kac² hrady. To jsme si zask§kali! Na mal®m hradŊ   

pŚ²mo u n§s ve tŚ²dŊ a na velikĨ n§s pozvali do MĠ ve ZbĨġovŊ. 



- VĨlet do nezn§ma-zn§ma. Vġichni vŊd² o co jde, ale tv§Ś² se, 

jakoby nic.Nakonec vģdycky je to pro nŊkoho poprv®.  

- Na VĨseku. K MDD uspoŚ§dal Sokol ZakŚany  na hŚiġti dŊtskĨ 

den. Vġechny n§s srdeļnŊ pozvali a akce se jim opravdu 

vydaŚila. 

- Vojt²ġek Kr§l. Pan² uļitelce Kr§lov® se narodil chlapeļek, m§ 

kr§sn® jm®no ï VojtŊch. 

-  AZOS. Exkurze za zv²Ś§tky se st§le odkl§dala pro deġtiv® poļas². 

Jak bychom se asi vr§tili si jistŊ dovedete pŚedstavit. Ale doļkali 

jsme se. 

- Oslavy k vĨroļ² obce. DŊti zvl§dly rozġ²Śenou gener§ln² zkouġku, 

kter§  mŊla dvŊ varianty: mokrou a suchou i nŊkolik moģnost²  

seskupen² ¼ļinkuj²c²ch podle situace. Na oslav§ch se dŊti 

pŚedvedly ï oslnily. Lid® obdivovali vĨdrģ, zaujet² a k§zeŔ 

naġich vystupuj²c²ch dŊt². ï PŚ²jemnĨ pocit za naġe snaģen².  

- Poh§r se zmrzlinou. Zavrġen²m ġkoln²ho roku se stal z§jezd na 

Zast§vku s jasnĨm a l§kavĨm c²lem: Do Harmonie, na prŢzkum a 

na poh§r! Dobrota! 

- Poklad. Hled§n² pokladu letos nevyġlo. Les byl jako houba, na 

hŚiġti bl§to a neġtovice Ś§dily. Nikdo vġak nepŚiġel zkr§tka ï o 

poklad jsme se Ś§dnŊ po loupeģnicku (bezpracnŊ) rozdŊlili. I 

nemocnĨm loupeģn²kŢm jsme schovali. 

- Louļen² s p². uļitelkou. Posledn² den ġkoln²ho roku nast§v§ 

louļen². Letos nejen s budouc²mi prvŔ§ļky, ale i s pan² uļitelkou 

Bc. Monikou Kluġ§kovou. Dlouho u n§s nepobyla ï ļek§ ji dalġ² 

studium. Po pr§zdnin§ch k n§m pŚijde pan² uļitelka Gabriela 

Kluġ§kov§. 

 

   PŚeji V§m kr§sn® pr§zdniny, pohodovou dovolenou, ġŠastnĨ 

n§vrat ze vġech cest a pŚ²jemn® shled§n². 

 

  Vġem pŚ²znivcŢm naġ² MĠ dŊkuji za spolupr§ci a pŚ²zeŔ. 

 

  Krásné prázdniny                                                               
                                                                     Śeditelka MĠ ZakŚany 

            Eva Prokopov§ 

 

MÍSTNÍ  KNIHOVNA 

 
P§r informac² z knihovny. Ned§vno jsme v naġ² knihovnŊ nainstalovali 

program na spouġtŊn² webov®ho prohl²ģeļe knih, pŚ²mo z Vaġeho 

domova. Tato sluģba ļten§ŚŢm velmi usnadn² pŚehled o tom, jak® knihy 

je moģn® si v naġ² knihovnŊ vypŢjļit.  Proto sledujte ON-LINE katalog 

na webovĨch str§nk§ch knihovny www.knihovnazakrany.wz.cz pod 

hlaviļkou  ĂODKAZYñ. TŊġ²m se na Vaġi nejen osobn², ale i virtu§ln² 

n§vġtŊvu.  

                   

             knihovnice Svaļinov§ I.      

 

 

ZÁKLADNÍ  ŠKOLA 

http://www.knihovnazakrany.wz.cz/


 

V§ģen² obļan®, 
 

opŊt m§me za n§mi dalġ² ġkoln² rok a pŚed sebou ten novĨ, 

nadch§zej²c² ġkoln² rok 2010/2011. Neģ zaļneme znovu 1. z§Ś², 

chtŊla bych V§m opŊt pŚipomenout akce naġ² ġkoly, kter® se 

uskuteļnily v dobŊ od ledna do ļervna 2010.   
 

Leden  
 

- Beseda o vĨvoji hudebn²ch n§strojŢ v tŊlocviļnŊ ZĠ  

- Divadeln² pŚedstaven² Princ Bajaja se ZĠ PŚ²bram ï Brno, divadlo B. 

Pol²vky 
 

Únor  
 

- PlaveckĨ vĨcvik v Nov® Vsi 

- Z§pis dŊt² do 1. tŚ²d (probŊhl 2. ¼nora a zaps§no bylo 7 dŊt²)  

- Akce pro veŚejnost:Maġkarn² karneval pro dŊti (konal se v sobotu 13. 

¼nora, pŚipravena byla bohat§ tombola, soutŊģe pro dŊti a vġichni si 

uģili spoustu z§bavy) 

- Kouzelnick® vystoupen² Vildomec v ZĠ 

- VĨukovĨ program: S Vil²kem za med²kem (formou n§zorn® hry se dŊti 

seznamovali s jednotlivĨmi ļleny velk® vļel² rodiny, jejich ¼lohou a 

spoleļn®m ģivotŊ) 
- N§vġtŊva hvŊzd§rny Brno se ZĠ PŚ²bram ï HvŊzd§Śsk§ abeceda 
 

Březen 
 

- Tradiļn² sbŊr star®ho pap²ru (vġem velmi dŊkujeme za jakĨkoliv 

pŚ²spŊvek) 

- PlaveckĨ vĨcvik v Nov® Vsi 

- ProjektovĨ den, vĨtvarn§ d²lna na t®ma Jaro, Velikonoce 

- V²t§n² jara (probŊhlo 24. 3. pŚed OĐ ZakŚany, spoleļnŊ s MĠ dŊti 

pŚedvedli kr§tk® p§smo p²sniļek a b§sniļek a pot® naġi p§Š§ci vhodili 

Morenu do hasiļsk® n§drģe a kl²ļi jsme odemkli a pŚiv²tali jaro)  

- Velikonoļn² jarmark s vĨstavou 
 

Duben 
 

- PlaveckĨ vĨcvik v Nov® Vsi 

- Hudebn² vĨchovnĨ koncert ZUĠ ZbĨġov-Oslavany 

- VĨukovĨ program: Mravenci neģij² jen v kredenci (program sezn§mil  

ģ§ky s ģivotem a vĨvojem mravencŢ, ļ²m se ģiv², jak komunikuj², kde 

ģij², jakĨ je vĨznam mravencŢ pro ģivotn² prostŚed²) 

- ProjektovĨ den: Den ZemŊ (ģ§ci naġ² ġkoly provedli ¼klid ZakŚan od 
odpadkŢ) 

- VĨtvarnĨ ateli®r s p². Matouġkovou ï Vitr§ģ do okna ï MotĨl- d§rek 

pro maminky 

- Divadeln² pŚedstaven² v tŊlocviļnŊ ZĠ ï S Tetinama na zelenou 

(pozvala n§s MĠ ZakŚany) 

- ĻarodŊjnickĨ rej (probŊhl 30. 4., opekli jsme si p§rky, nachystali 

ļarodŊjnick® pohoġtŊn² a probŊhla ļarodŊjnick§ diskot®ka)   
 

Květen  
 

- Vystoupen² ke Dni matek 



- Vystoupen² ke Dni matek pro dŢchodce 

- VĨchovnŊ-vzdŊl§vac² program s nevidomĨmi: Hele lidi (nevidom§ 

pan² seznamovala ģ§ky se ģivotem bez zraku, dŊti pouģ²vali ġ§tky na 

oļi, modelovali obliļej z hl²ny) 
 

Červen 
 

- VĨukovĨ  program v ekologick®m centru Lipka  Brno  se  ZĠ  PŚ²bram 

- Akce pro veŚejnost: Poh§dkov§ n§ves (probŊhla 5. 6. jako d§rek ke Dni 
dŊt², po absolvov§n² nŊkolika poh§dkovĨch stanoviġŠ, ļekala vġechny 

dŊti na konci odmŊna a obļerstven²)   

- Ġkola v pŚ²rodŊ v RS Kutiny v dobŊ od 7. 6. - 11. 6. (t®ma ĠvP-

SkŚ²tkovsk§ ġkola) 

- Ġkoln² vĨlet do Hodon²na (n§vġtŊva ZOO + poh§dkov§ plavba) 

- Celoġkoln² soutŊģ:Pexesi§da 

- Span² ve ġkole + z§vŊreļnĨ t§bor§k 

   Od zaļ§tku ġkoln²ho roku se naġe ġkola zapojila do projektu 

ĂŠkolní mléka.“ DŊti maj² kaģdĨ vġedn² den n§rok na 1 ml®ļnĨ 

vĨrobek za velmi vĨhodnou cenu.   

   Dalġ² projekt, do kter®ho se naġe ġkola zapojila je „Ovoce do 

škol.“ DŊti od bŚezna dost§vaj² 2x mŊs²ļnŊ bezplatnŊ ovoce, 

zeleninu nebo ovocn® ġŠ§vy.  

   Oba tyto projekt by mŊly pokraļovat i v dalġ²m ġkoln²m roce. 

 

    Na vġechny ģ§ky se tŊġ²me 1. z§Ś² v novŊ zrekonstruovan® ġkole. 

 

 

                    Mgr. Renata Proch§zkov§ 

                   Śeditelka ZĠ ZakŚany 

PRANOSTIKY 
 

O svat®m Augustinu odpoļ²vej jen ve st²nu 

Srpen-li n§s ļasto nepokrop², pol²m mnoho ġkody nenatrop² 

V mŊs²ci z§Ś², kamna n§m zaz§Ś² 

Divok® husy na odletu, konec i bab²mu l®tu 

Prġ²-li ļasto v z§Ś², z lesŢ se dlouho voda paŚ² 

Svatov§clavsk® ļasy pŚinesou pŊkn® poļas² 

Po svat® Tereze mr§z po stŚech§ch leze 

 
 

MOUDROSTI 

 
To co zpŢsobuje st§Ś²,  nen² vŊk,  ale opuġtŊn² ide§lŢ.  
                K. SvŊtl§ 

Ģena mŢģe z  muģe udŊlat milion§Śe, ale jen z takov®ho, kterĨ je 

miliard§Śem.                                                                       Ch. Chaplin 

 
PoctivĨ politik je ten, kterĨ opravdu spln² to, kvŢli ļemu byl podplacen. 

 

Poļ²taļ je zŚ²zen², kter® dok§ģe za minutu udŊlat tolik chyb, kolik by tis²c 

matematikŢ dŊlalo deset let. 

 

Pamatujte, ģe amat®Śi postavili Noemovu Archu, profesion§lov® Titanic. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 HASIČI 
                                                                                                                                      

 

Zaļ§tkem letn²ho obdob² pro hasiļe skonļila 

doba soutŊģ² a bylo nutn® pŚipravit techniku 

k pŚ²padnĨm z§sahŢm. Zvl§ġtŊ zaļ§tkem l®ta 

v dobŊ sucha bylo velk® nebezpeļ² poģ§rŢ. V 

naġem katastru naġtŊst² k ģ§dn®mu poģ§ru 

nedoġlo, za coģ bych chtŊl jm®nem hasiļŢ naġim 

obļanŢm podŊkovat. Jeden n§ġ ļlen se z¼ļastnil 

za hasebn² obvod Zast§vka z§sahu pŚi povodn²ch 

na Severn² MoravŊ. Naġe jednotka se tak® 

pod²lela   na   uskuteļnŊn²   rekordu   v   d§lkov®   

pŚepravŊ vody, kterou organizoval Sbor dobrovolnĨch hasiļŢ Nov® 

Dvory. T®to akce se z¼ļastnilo 2592 hasiļŢ z 287 sborŢ z Ļesk® 

republiky a 1 sbor ze Slovenska. Voda se ļerpala z Doln²ch 

Louļek  do 63,46 km vzd§len®ho vrcholu ĢŅ§rskĨch vrchŢ ï 

Dev²ti skal, s pŚevĨġen²m 541 metrŢ. K tomu bylo potŚeba 3553 

kusŢ hadic ĂBñ,   234 motorovĨch ļerpadel a k organizaci 291 

radiostanic. Ļerp§n² trvalo t®mŊŚ 7 hodin a tento ¼ģasnĨ vĨkon je 

zaps§n v GinesovŊ knize rekordŢ. 16. ļervna hasiļi oslavili 

spoleļnŊ s oslavami obce 105 rokŢ zaloģen² sboru. 21. srpna hasiļi 

ĂNa VĨsekuñ provedli n§cvik na soutŊģ ml§deģe spojenĨ 

s grilov§n²m pro aktivn² ļleny sboru. Pro mlad® hasiļe jsme 

v sobotu 28. srpna zorganizovali z§jezd do Vyġkova, pŚi kter®m 

navġt²vili Dinopark a Aquapark. Na 11. z§Ś² pŚipravujeme 6. roļn²k 

ĂGeneraļn² soutŊģeñ v poģ§rn²m sportu na VĨseku, kter®ho se 

z¼ļastn² vġechna druģstva zakŚanskĨch hasiļŢ bez rozd²lu vŊku, 

vļetnŊ seniorŢ. 25. z§Ś² pl§nujeme z§jezd na Slovensko do l§zn² 

Podhajsk§.  
        Br§zda 

KULTURNÍ  AKCE  2010 
 

Letoġn² rok je  ve znamen² velkĨch oslav. V sobotu 19. ļervna jsme  je 

zah§jili oslavami 660 let vĨroļ² od prvn² p²semn® zm²nky o obci            

(r. 1350), 120 let od postaven² kaple sv. Don§ta a 105 let od zaloģen² 

Hasiļsk®ho sboru v ZakŚanech. Protoģe se vġechny vŊtġ² oslavy z dŢvodu 

mal® kapacity s§lu konaj² na prostranstv² pŚed Obecn²m ¼Śadem, mŊli 

jsme obavy o poļas², kter® bylo poļ§tkem l®ta velmi nest§l®. Na konec 

vġechno dopadlo dobŚe. Obļan® i host® shl®dli vystoupen² dŊt² 

z MateŚsk® ġkoly, ģ§kŢ Z§kladn² ġkoly, vġech skupin naġich maģoretek i 

haġen² poģ§ru, kter® pŚedvedli naġi mlad² hasiļi. Na z§vŊr n§m hasiļi z 



Neslovic v dobovĨch uniform§ch pŚedvedli uk§zku haġen² historickou 

ruļn² stŚ²kaļkou, coģ si po vystoupen² mohli zkusit i ostatn² div§ci a dŊti. 

Odpoledn²m programem n§s prov§zela pan² Vyhnal²kov§ a k dobr® 

n§ladŊ mezi jednotlivĨmi vystoupen²mi hr§la cimb§lovka ĂVojarañ, 

kterou ve veļern²ch hodin§ch na taneļn² z§bavŊ vystŚ²dala skupina 

ĂGalaxyñ. ZlatĨm hŚebem veļera byla ĂMalhostovick§ svŊteln§ vodn² 

font§na Ă zakonļen§ ohŔostrojem. V sobotu i v nedŊli byl den otevŚenĨch 

dveŚ² v Hasiļsk® zbrojnici i v tŊlocviļnŊ Z§kladn² ġkoly, kde jsme 

uspoŚ§dali vĨstavu o historii naġ² obce. Na uspoŚ§d§n² vĨstavy se svĨmi 

expon§ty, poh§ry, medailemi i fotografiemi pod²lely vġechny 

spoleļensk® organizace v obci ïTJ Sokol, Hasiļi, Maģoretky, SenioŚi, 

Zahr§dk§Śi, Sbor pro obļansk® z§leģitosti, Z§kladn² a MateŚsk§ ġkola i 

m²stn² organizace KDU ĻSL. V nedŊli 20. ļervna odpoledne se na 

zatravnŊn®m hŚiġti TJ Sokol ZakŚany sehr§l fotbalovĨ z§pas ĂStarĨch 

p§nŢñ. T²m jedna ļ§st letoġn²ch oslav skonļila. Mysl²m si, ģe vġichni byli 

spokojeni i poļas² n§m pŚ§lo. DŊkujeme vġem, kdo se na zd§rn®m 

prŢbŊhu oslav i vĨstavŊ jakkoliv pod²leli a d²k patŚ² i sponzorovi oslav 

firmŊ RyġavĨ V®myslice.  Na pŚedpouŠov® z§bavŊ uģ jsme takov® ġtŊst² 

nemŊli. V sobotu 7. srpna se musela z§bava pŚesunout do s§lu. Zato 

v nedŊli zase sv²tilo slunce a o dobrou n§ladu se postarala dechovka 

ĂBorġiļankañ vļetnŊ tradiļn²ho vystoupen² naġich skvŊlĨch maģoretek (z 

nichģ skupina ĂKabaretñ se 28. srpna na Mistrovstv² Evropy um²stila na 

7. m²stŊ. BlahopŚejeme). Na podzim jeġtŊ oslav²me dalġ² letoġn² vĨroļ², 

kterĨm je 50 rokŢ od zaloģen² Zahr§dk§Śsk®ho svazu v ZakŚanech v roce 

1960.  Ve dnech 16. a 17. Ś²jna uspoŚ§daj² zakŚanġt² zahr§dk§Śi jiģ 

tradiļn² vĨstavu ovoce, zeleniny a kuriozit v s§le Obecn²ho ¼Śadu. 

Protoģe se 15. a 16. Ś²jna konaj² spoleļn® komun§ln² i sen§tn² volby, 

budou tentokr§t volby v  budovŊ ļ. 92 (nad zdravotn²m stŚediskem), 

v m²stnosti kde byla III. tŚ²da Z§kladn² ġkoly.  Ve dnech 4. a 5. z§Ś² se 

v naġ² obci budou konat tradiļn² hody. Hodovou kapelou bude opŊt 

DoubravŊnka s kapeln²kem Janem V²tem a v sobotu na pŚedhodov® 

z§bavŊ budou hr§t ĂNov² kaskad®Śiñ ï  country kapela Mirka Machol§na. 

Snad n§m i tentokr§t poļas² bude pŚ§t.  Potom n§s jeġtŊ ļek§ ĂPodzimn² 

putov§n² s brouļkyñ moģn§ i v§noļn² koncert a ĢivĨ betl®m.    

 

 

 

VOLBY 
 

    Podzimn² volby se budou konat v mŊs²ci Ś²jnu. Volit se bude 

spoleļnŊ do zastupitelstva obce i do sen§tu.  Volby u n§s budou ve 

dnech 15. Ś²jna od 14.00 do 22.00 a 16. Ś²jna od 8.00 do 14.00 

hodin. Volebn² m²stnost bude tentokr§t v 1. poschod² budovy ļ. 92 

(nad zdravotn²m stŚediskem).  

    Pokud v sen§tn²ch volb§ch nez²sk§ ģ§dnĨ kandid§t nadpoloviļn² 

vŊtġinu, bude jeġtŊ druh® kolo. O tom budete vļas informov§ni.  

    Ze z§vaģnĨch, nebo zdravotn²ch dŢvodŢ mŢģe voliļ poģ§dat 

Obecn² ¼Śad (nebo ve dnech voleb okrskovou volebn² komisi - 

OVK) o to, aby mohl hlasovat doma. Potom ho navġt²v² dva 

ļlenov® OVK s pŚenosnou volebn² schr§nkou, ¼Śedn² ob§lkou a 

hlasovac²mi l²stky.  

______________________________________________________ 

    Pro volby do senátu budou ob§lky jin® barvy neģ pro volby do 



zastupitelstva a to barvy ģlut®. V prostoru pro ¼pravu hlasovac²ch 

l²stkŢ vloģ² voliļ do ¼Śedn² - ģlut® ob§lky jeden hlasovac² l²stek pro 

kandid§ta, pro kter®ho se rozhodl hlasovat. Hlasovac² l²stek se 

nijak neupravuje. 

______________________________________________________ 

Pro volby do zastupitelstva ZakŚan jsou na hlasovac²m l²stku 

uvedeny dvŊ strany - KDU ĻSL a Sdruģen² nestran²kŢ. Kaģd§ 

z nich m§ 9 kandid§tŢ. Vol² se vġak jenom sedm kandid§tŢ.  

Voliļ mŢģe:     
 

- oznaļit  jednu  stranu  (  pak  dal  svŢj  hlas v poŚad² prvn²m          

  sedmi kandid§tŢm zvolen® strany, posledn² dva hlas nemaj²) 
 

- oznaļit  libovolnŊ jednotliv® kandid§ty jedn® volebn² strany,       

  nejv²ce sedm (pak dal hlas sedmi oznaļenĨm, na poŚad² nez§leģ²) 
 

- oznaļit jednu stranu a jeġtŊ napŚ²klad 3 kandid§ty druh® strany 

   ( pak dal hlas  prvn²m ļtyŚem  kandid§tŢm  oznaļen®  strany a  

   tŚem kandid§tŢm neoznaļen® strany ï tedy celkem zase sedmi)  
 

- oznaļit  libovolnŊ  kandid§ty   obou  stran  dle vlastn²ho uv§ģen² 

  nejv²ce  vġak  sedm  (  potom  dal   svŢj  hlas  vġem   oznaļenĨm  

  kandid§tŢm bez ohledu na poŚad² a za jakou stranu kandiduj²) 
 

Veġker® informace voliļi obdrģ² nejpozdŊji 3 dny pŚed volbami. 

V menġ²ch obc²ch jako je naġe se lid® vŊtġinou znaj² a vol² 

osobnosti, kterĨm vŊŚ², ģe obec povedou ku prospŊchu n§s vġech 

obļanŢ. Politick® boje jsou n§m - naġtŊst² pro n§s - vzd§len®. Proto 

pŚijŅte k volb§m vġichni kdo mŢģete, protoģe jedinŊ Vy (a nikdo 

jinĨ) rozhodnete, kdo bude naġi obec v dalġ²m volebn²m obdob² 

Ś²dit. NŊkomu to snad zn² jako fr§ze, ale je to fakt. A to je 

v souļasn® dobŊ to nejdŢleģitŊjġ², co mŢģete pro svoji obec udŊlat. 

 

                   Marek 

 

 

 

    

RADY  LÉKAŘE 
       

Dnav§ artritida 

 

- nemoc kr§lŢ, zvan§ gicht nebo podagra. Jde o nemoc z dostatku. 

Nemoc, kter§ se ozve vŊtġinou na kloubech, ale ġkod² i ledvin§m. 

NŊkdo o n² v² aģ moc dobŚe, nŊkdo vŢbec. 

Typick§ souļ§st b²lkoviny, sp²ġe jde jen o velkou b²lkovinnou 

molekulu, se stŚ§d§ v organismu. Krystalky, kter® st§rnut²m tŊchto 

b²lkovin vzniknou, se ukl§daj² v kloubech a v ledvin§ch. Trv§ 

dlouho, neģ z nich vzniknou moļov® kameny, ale vŊtġinou netrv§ 

tak dlouho, aby krystalky vyvolaly z§nŊt kloubu. 

     TypickĨ dnavĨ z§chvat je nezamŊnitelnĨ. A nezapomenutelnĨ! 

VŊtġinou mu pŚedch§z² prochlazen² nebo hostina s hojnost² masa, 



v²na nebo piva. NemocnĨ se probud² nad r§nem s ¼pornou bolest² 

nejļastŊji v kloubu palce na noze nebo ruce, ale mŢģe to bĨt i 

koleno nebo hlezno. BolavĨ kloub je oteklĨ, zarudlĨ, extr®mnŊ 

bolestivĨ, nesnese na sobŊ ani ponoģku a kŢģe je napnut§ 

k prasknut². Nejhorġ² bolest je prvn² den, je krut§ a postupnŊ 

odezn²v§, do dvou aģ ļtyŚ dnŢ je klid a kŢģe nad kloubem se loupe.  

     Ļ²m se l®ļ²? ĻlovŊk s§m o sobŊ hled§ cokoli od bolesti. 

Nejlepġ² je l®k, kterĨ  m§ i protiz§nŊtlivĨ ¼ļinek ï Diklofenak nebo 

Indomethacin, Ăznalciñ dnavĨch bolest² uģ²vaj² Kolchikum i za 

cenu nepŚ²jemn®ho prŢjmu.  

      Jak zjist²te, jestli dnu m§te (jeġtŊ pŚed dnavĨm z§chvatem 

bolav®ho kloubu)? Rozhoduj²c² je hladina kyseliny moļov® v krvi, 

je to produkt onŊch b²lkovin, kter® jsou ï vŊŚte mi ï v samĨch 

dobrĨch vŊcech. PomŢģe je nej²st nebo uģ²vat Milurit nebo 

Alopurinol, kterĨ ji pomŢģe se z tŊla vylouļit.  

Potraviny zak§zan®: vnitŚnosti (j§tra, ledvinky, mozeļek), masov® 

vĨtaģky, tŊģk§ nakl§dan§ masa, siln® masov® pol®vky, sardinky, 

destil§ty, siln§ piva (nad 10st.), tŊģk§ v²na (Portsk®) 

Potraviny omezen®: maso, drŢbeģ, ryby, luġtŊniny, ġpen§t, slab§    

piva, lehk§ v²na, tuky, m§slo, oleje, tuļn® sĨry 

Potraviny vhodn®: zelenina, ovoce, ml®ko a ml®ļn® vĨrobky, sĨry, 

vejce, obiloviny, cukr ļaj, k§va, alkalick® miner§lky (IDA)  
 

                   Vaġe obvoŅaļka 

 

     Ordinace praktick®ho l®kaŚe v ZakŚanech funguje jiģ v²ce neģ 2 

roky.  Protoģe ġlo o novŊ zŚ²zen® zdravotnick® zaŚ²zen², kartot®ka 

pŚi jeho vzniku byla zcela pr§zdn§. St§le se, i nyn²,  mohou 

registrovat pacienti, pokud naznaj², ģe do ZakŚan to maj² 

k obvoŅ§kovi bl²ģ. 

     Ordinace z§roveŔ slouģ² jako vĨdejna l®kŢ, protoģe v obci 

l®k§rna nen².  V ordinaci je k dispozici EKG, kter® se hod² hlavnŊ 

pŚi akutn²ch pot²ģ²ch ï bolestech na hrudi nebo arytmi²ch, ale ani 

v r§mci pŚedoperaļn²ho vyġetŚen² nemus²te doj²ģdŊt za internistou. 

     D§le v ordinaci vyuģ²v§me metodu stanoven² CRP ï proteinu 

akutn² f§ze. Je to b²lkovina, kter§ se bŊhem nŊkolika m§lo hodin 

vytvoŚ² v tŊle trp²c²m bakteri§ln²m z§nŊtem. V pŚ²padŊ, ģe pacienta 

bol² v krku nebo jeho kaġel je suchĨ a podle klinick®ho n§lezu je 

tŊģk® se rozhodnout, zda jde o virov® onemocnŊn² nebo o bacil, 

pŚich§z² na Śadu CRP. Z kapky krve z prstu do 3 minut m§me ortel 

ï a t²m i podloģenĨ dŢkaz pro pod§n² ļi nepod§n² antibiotik. 

Nebylo by dobr® l®ļit kaģdĨ suchĨ kaġel zpŢsobenĨ letoġn²mi 

jarn²mi pyly penicilinem!  

    Pro pacienty uģ²vaj²c² warfarin m§me rychlou metodu stanoven² 

takzvan®ho quicka ï INR, opŊt jen z kapky krve z prstu, a vĨsledek 

je za 50 sekund a nemus² putovat do laboratoŚe. 

    SamozŚejmŊ vyuģ²v§me glukometr na zmŊŚen² hladiny cukru 

v krvi, a d§le oxymetr, kterĨ kromŊ pulsu spoļ²t§ i procento 

kysl²ku v krvi. 



     Technika doġla i na malĨ obvŢdek do ZakŚan. A tak uģ o 

obvodech neplat² to, co Ś²k§ Jana Hlav§ļov§ v Bezd²kovŊ ve 3. d²le 

ĂB§sn²kŢñ: Ăé.tady m§te jen tu hlavu a ty ruceé!ñ 

 

PŚijŅte se pod²vaté                                                 Daniela Fialov§ 

 

Ordinaļn² hodiny:                  pondŊl² 7 ï 9 h 

                                               ¼terĨ 13 ï 18 h 

                                         ļtvrtek 7 ï 11-30 h 

moģnost se objednat v dobŊ: ¼terĨ  14 ï 17 h 

                                              ļtvrtek 8 ï 10 h      
 

 

 

 

 

                                                                                          

SOKOL  ZAKŘANY 

 

Dohr§no, dobojov§no. 

 

Kdyģ jsme otev²rali travnat® hŚiġtŊ, dali jsme si za c²l postup do 

vyġġ² tŚ²dy. TŚi roky usilovn® pr§ce vĨboru, hr§ļŢ a pŚ²znivcŢ doġly 

naplnŊn². Muģstvo ZakŚany A odehr§lo 22 z§pasŢ, z²skalo 20 bodŢ 

a sk·re 102:35 brank§m. 

   Za finanļn² pomoci OĐ ZakŚany a soukromĨch sponzorŢ jsme 

vybudovali nov® soci§ln² zaŚ²zen², kter® n§m v are§lu velmi 

chybŊlo. Do buŔky na obļerstven² jsme zabudovali kuchyŔskou 

linku a pŚivedli vodu i elektŚinu. Ļ§steļnŊ jsme upravili val 

brankou u lesa a prov§d²me sek§n² tr§vy a vyb²r§n² kamenŢ. Pro 

dŊti jsme uspoŚ§dali v r§mci MDD sportovn² odpoledne. Konalo se 

12.6.2010 od 14.00 hodin. SoutŊģilo 58 dŊt² ze ZĠ, MĠ i ty 

nejmenġ² a to na cel® ploġe hŚiġtŊ.  SoutŊģe konļily rozd§n²m 

diplomŢ, poh§rŢ a sladkost². Na pŚedpouŠov® z§bavŊ n§m poļas² 

pŚ²liġ nepŚ§lo. V sobotu 7.8. 2010 n§s donutilo pŚen®st z§bavu do 

s§lu. Ale i pŚesto 186 plat²c²ch n§vġtŊvn²kŢ bylo spokojeno.  

NedŊln² pouŠ uģ se slun²ļkem a skvŊlou dechovkou zahnala 

smutek nad t²m, ģe z§bava musela do s§lu a poļet n§vġtŊvn²kŢ 

nebyl jak se oļek§valo. Pod²leli jsme se tak® na pŚ²pravŊ oslav i 

pŚ²pravŊ vĨstavy o historii obce i Sokola.  

Na z§vŊr chceme podŊkovat vġem pŚ²znivcŢm, kteŚ² chod² na 

ĂVĨsekñ fandit naġim muģstvŢm. 

                    VĨbor Sokola  
                            

 TERMÍNOVÁ LISTINA – PODZIM  2010    „A“ 
Kolo Datum Začátek MUŽI „A“ -  III. B 

2. 14.8. S 16.30 ZAKŘANY A – Lažánky 

3. 21.8. S 16.30 Drásov – ZAKŘANY A 

4. 28.8. S 16.30 Zbýšov B - ZAKŘANY A 

5.  4.9. S 16.30 ZAKŘANY A-Deblín 

6.     11.9. S 16.30 Chudčice - ZAKŘANY A 

7.     18.9. S 16.00 ZAKŘANY A - Dolní Loučky 



8.     25.9. S 16.00 Troubsko - ZAKŘANY A 

9.     2.10. S 16.00 ZAKŘANY A – Řeznovice 

10.   10.10. N 15.30 Střelice - ZAKŘANY A 

11.   16.10. S 15.00 ZAKŘANY A – Kupařovice 

12.   24.10. N 15.00 Zastávka B - ZAKŘANY A 

13.   30.10. S 14.30 ZAKŘANY A – Moravské Knínice 

1. 7.11. N 14.00 Ivančice B – ZAKŘANY A 

15..   14.11. N 10.00 Lažánky – ZAKŘANY A 

   

 

 

 

           TERMÍNOVÁ LISTINA – JARO 2010   „B“ 
Kolo Datum Začátek MUŽI „B“ -  IV. C 

1. 21.8. S 16.30 Oslavany - ZAKŘANY B 

2. 28.8. S 16.30 Říčany B - ZAKŘANY B 

3.   5.9. N  16.30 ZAKŘANY B – Příbram 

4. 11.9. S  16.30 Čučice - ZAKŘANY B 

5. 19.9. N 16.00 ZAKŘANY B – Ketkovice 

6. 26.9. N  16.00 Domašov - ZAKŘANY B 

7. 3.10. N 16.00 ZAKŘANY B – Vysoké Popovice 

8.   10.10. N  15.30 Veverské Knínice - ZAKŘANY B 

9.   17.10. N 15.00 ZAKŘANY B – Lukovany 

10.   23.10. S  15.00 Zbraslav B - ZAKŘANY B 

11.   31.10. N 14.30 ZAKŘANY B – Babice 

13. 7.11. N 14.00 ZAKŘANY B – Říčany B 

 4. !   Čučice – hřiště Ketkovice 

 
 

ZAHRÁDKÁŘI 

 

Cesta za pozn§n²m se konala v p§tek, 20. srpna, kdy zahr§dk§Śi 

uspoŚ§dali z§jezd. Vyj²ģdŊli jsme r§no v pŢl ġest® smŊr Severn² 

Morava a c²lovĨm mŊstem byla Ostrava. Na prvn² zast§vce jsme si 

u obce B²lovec prohl®dli dŚevŊnĨ vŊtrnĨ mlĨn funkļn² jeġtŊ v     

19. stolet². D§le cesta pokraļovala do Ostravy. Na n§jezdech, 

podjezdech a kruhovĨch objezdech jsme sice trochu bloudili, ale 

nakonec za pomoci pan² m²stn² poġŠaļky jsme dorazili do mŊsta na 

vĨstaviġtŊ Ļern§ louka. VĨstava ĂSvŊta miniaturñ s v²ce neģ 30 

modely vĨznamnĨch svŊtovĨch staveb byla zaj²mav§. Po n² si 

podle z§jmu mohl kaģdĨ vybrat n§vġtŊvu vodn²ho akv§ria, svŊt 

straġidel a nebo prohl²dku mŊsta. Potom uģ naġe cesta smŊŚovala 

do muzea hornictv², zanikl® dŢln² ġtoly Albert a j§my Anselm 

v Landoku. Na povrchu byly vystaveny stroje pouģ²van® v dole pŚi 

dobĨv§n² uhl². Po prohl²dce n§s ļekalo Ăf§r§n²ñ do dolu sice jen 

5m hluboko, ale ve skuteļn® tŊģn² kleci se zvonŊn²m a se vġ²m co 

k tomu patŚilo. Z§ģitek to byl opravdu silnĨ. PrŢvodce n§s provedl 

histori² hornick®ho Śemesla od jeho poļ§tku aģ po dneġek 

v chodb§ch vystrojenĨch Ăhajcmanyñ, s pŢvodn²mi nevĨbuġnĨmi 

sv²tidly, kolejnicemi, dŢln²mi vozy i kombajny a p§sovĨmi 

dopravn²ky. Bylo zaj²mav® vidŊt v jakĨch podm²nk§ch horn²ci 

pracovali a pracuj², stejnŊ tak jako kdysi naġi otcov® v dolech ve 

ZbĨġovŊ. Po vyf§r§n² jsme se sezn§mili s vĨcvikem, prac² i 

technikou z§chran§ŚŢ, kteŚ² jsou v pŚ²padŊ dŢln²ho neġtŊst² 



pŚipraveni k pomoci i z§chranŊ svĨch kamar§dŢ. Po skonļen² 

prohl²dky jsme se vydali na cestu domŢ. Naġim dobrodruģnĨm 

z§ģitkŢm n§s vġak jeġtŊ nebyl konec. Po cestŊ n§s zaļal zlobit 

autobus. ĂSilou vŢleñ n§s dovezl na benzinovou stanici Shell u 

PopŢvek, ale k ļerpadlŢm uģ nedojel. Nafta ï jak jsme se nejdŚ²ve 

domn²vali, nebyla stejnŊ potŚeba, protoģe zkolabovalo ļerpadlo.  

N§hradn² pŚivolanĨ autobus n§s pak v pohodŊ dovezl domŢ a tak 

n§ġ vĨlet skonļil ġŠastnŊ. Vġichni byli spokojen² a z§jezd se n§m 

opŊt vydaŚil. 

                                                                                       Vyhnal²kov§       
 

VČELAŘI 

 

U vŊtġiny domŢ v ZakŚanech jsou zahr§dky nebo zahrady a v nich 

ovocn® stromy. Proļ je letoġn² ¼roda ovoce tak mal§? Jedn²m 

z dŢvodŢ je ġpatn® op§len². Proļ se to stalo. Zima byla velice 

chladn§ a aģ do 15. bŚezna byly rann² teploty kolem -15ÁC a proto 

byl rozvoj vļel pomalejġ². V dubnu a kvŊtnu bylo tak® chladno a 

ļasto prġelo. V dubnu byly odpoledn² teploty vŊtġinou niģġ² neģ 

+12ÁC a jen asi 8x +15ÁC coģ je velice m§lo a neumoģŔuje vļel§m 

vyletŊt.  Tak to bylo i v kvŊtnu. Proto ranŊjġ² odrŢdy tŚeġn² kdyģ 

kvetly, mŊly pŚ²hodnŊjġ² poļas². U pozdŊji kvetouc²ch odrŢd byla 

¼roda menġ². P²ġu to proto, abych ZakŚaŔ§kŢm pŚipomnŊl, ģe vļelaŚi 

jsou v ZakŚanech uģ jen dva a maj² dohromady jenom 14 vļelstev. 

Proto by bylo dobŚe, kdyby nŊkdo vļelaŚit zaļal. 

          Koģ²ġek Fr. st.   

 

 

KONTEJNERY NA ODPAD 

 

Protoģe je naġe obec zapojena do syst®mu tŚ²dŊn² odpadŢ, dostala 

zdarma 4 ks kontejnerŢ od spoleļnosti EKO-KOM.  TŚi z nich ( na 

plasty, pap²r a sklo) m§me v ¼myslu um²stit nŊkde u ĂBytovekñ, 

protoģe z ulice Nov® Domky je to ke kontejnerŢm za spodn² 

ļek§rnou dost daleko. Obļan® bydl²c² v bytovk§ch by se mŊli 

rozhodnout kam tyto kontejnery um²stit a my zaŚ²d²me u naġ² 

svozov® spoleļnosti, aby se pravidelnŊ vyprazdŔovaly.  

 

 

RETRO 
 

 hodnŊ frekventovanĨ vĨraz znamenaj²c² n§vrat, vzpom²nku na 

ud§losti, kter® dŚ²ve probŊhly, i s c²lem bliģġ² analĨzy, se objevoval 

v m®di²ch k vĨroļ² listopadu 1989. Jak se snadno na vġechno 

zapom²n§ a tŊģko vzpom²n§. Byla to revoluce ?, jak to probŊhlo, jak 

dlouho trvaly ty ud§losti, a jak jsme je proģ²vali ?  My starġ² bychom 

to mŊli pŚedat souļasn²kŢm. Jak se to i n§m tŊģko vysvŊtluje,  a tak 

nezbĨv§ neģ se vr§tit do tŊch ļasŢ a pŚipomenout si kde jsme se 

nach§zeli a jak jsme ten pŚevrat a to pŚed§v§n² moci vn²mali. 



S§hl jsem ze zaj²mavosti do p²semnĨch z§znamŢ, pohyboval jsem se 

v l®tech 1971 aģ 1990 ļasto ve vĨchodn²m NŊmecku a pamatoval 

jsem si mŢj, uģ po listopadu 1989, ale jeġtŊ nedovolenĨ,  

nŊkolikahodinovĨ vĨlet do z§padn²ho Berl²na. Hledal jsem v kterĨ 

den to bylo. Na zak§zku Polytechny Praha dŊlal mŢj podnik 

konstrukļn² dokumentaci velkostrojŢ pro povrchov® doly  k vĨrobŊ 

ve stroj²renskĨch z§vodech  NDR a j§ byl kontaktn² osobou  skupiny 

technikŢ strojn² a ocel§Śsk® profese. Od roku 1970, vģdy od ¼kolu 

k ¼kolu, ( nejvŊtġ² z§bŊr v jednom kuse byl 5 let),  to bylo pro 

z§vody v Lauchhammeru severnŊ od Dr§ģŅan, v Lipsku, 

v Hennigsdorfu za z§padn²m Berl²nem a  v letech 1987 aģ bŚezen 

1990 v Magdeburku, kde naġe spolupr§ce pŚechodem ender§ck® 

mŊny na  jednotnou z§padn² marku r§zem skonļila a my pŚiġli o 

pr§ci. Po celou dobu spolupr§ce  jsme se s ender§ky kaģdĨ mŊs²c 

setk§vali na vz§jemnĨch konzultac²ch, a to u n§s v BrnŊ nebo u nich 

v pŚ²sluġn®m vĨrobn²m z§vodŊ. Za tu dobu jsme proģili  ledacos, jak 

na cest§ch, (autem, vlakem nebo letecky  do Berl²na Schºnefeldu, 

nejhorġ² snad byl vlak Panonia, kterĨ jsme pŚejmenovali na cig§nskĨ 

expres a pomal® autobusy znaļky Ikarus),  tak pŚi pobytu. Politicky 

jsme tam pŚi konzultac²ch  pociŠovali od jejich vedouc²ch stranickĨ 

pohled , pŚece jenom jsme byli po roce 1968 jinĨmi soudruhy nebo 

kolegy. Oni byli ti, co n§s zachr§nili od kontrarevoluce. BŊģn² 

pracovn²ci n§m z§vidŊli ģe jsme mohli cestovat kdykoliv do lido ï 

demo st§tŢ a trochu jinak i do SSSR, zat²m co oni tŊģko sh§nŊli 

valuty do zem² vĨchodn²ho bloku,  o z§padŊ ani nemluvŊ. Tam  se 

nedostali ani ve smutnĨch ud§lostech jejich rodin, pov§leļnĨm 

uspoŚ§d§n²m  vz§jemnŊ rozdŊlenĨch.. Tu tragedii nŊmeck®ho n§roda 

jsme nejv²c pociŠovali pr§vŊ na posledn² naġ² ġtaci, v Magdeburku. 

 

MŊlo to svoje pŚ²ļiny. MŊsto leģelo cca 20 km od z§padn² hranice a  

skoro jako na frontov® linii. Uģ pŚi pŚ²jezdu vlakem z Berl²na se 

proj²ģdŊlo po prav® stranŊ nŊkolik kilometrŢ po boku tankodromu, 

cviļen² bylo moģno pozorovat, po lev® stranŊ pŚed pŚejezdem Labe 

byla obrovsk§ kas§rna, kyp²c² ģivotem snad desetitis²cov® pos§dky. 

Voj§ci v poln²ch uniform§ch vl§dli i pŢlce hlavn²ho n§draģ², ve 

vych§zkovĨch se objevil sem tam nŊjakĨ dŢstojn²k. Tam jsem si 

ovŊŚil co znamen§ slovo garnizon. N§m pŚ²tomnost voj§kŢ 

s vĨloģkami CA na ramenou ani tak nevadila, v pŚ²padŊ potŚeby 

bychom se domluvili rusky, ale obyļejn² NŊmci ani n§hodou. 

Vystraġenost byla patrn§, nos²m ļepici Ăġmidtovkuñ, takģe jsem 

splynul s davem a obraceli se na mne i o informace, kdepak by se 

zeptali voj§kŢ.   

Doma v BrnŊ se tolik ruskĨch voj§kŢ nevidŊlo, snad v Olomouci   to 

bylo jin®, ale v NDR byli vġude. MŊl jsem i osobn² zkuġenosti. Kdyģ 

jsem jel autem  za Rolandem (konzultant z Hennigsdorfu) na chatu 

na dovolenou, zastavoval mne v lese u Neuruppinu ļervenĨ 

dvojblikaļ jako u ģeleznice, myslel jsem ģe je to v lese blbost a 

pomalu jsem  pokraļoval , kdyģ za posledn²m smrkem nar§z 

pŚist§vala rusk§ stihaļka. V Rybnitz Damgarten na Baltu zase 

s rodinou .Waltra z Lauchhammeru jsem ļekal na ģeny na n§kupech 



a pozoroval asi z jednoho kilometru jak tŊģce startuj² bitevn²ky 

rovnou pŚes vodu a to tak, ģe jsem se d²val foŠ§kem, tak to bylo 

zaj²mav®, kdyģ vtom vedle mne zastavila motorka s milicion§Śem. I 

kdyģ jsem bez Śeļi odevzdal film, byl probl®m, ze kter®ho mne 

vysekal aģ pŚibŊhnuvġ² Waltr.  

Walter byl mŢj ģivotn² kamar§d, byl starġ², jako voj§k Wehrmachtu 

byl ve Francii, potom ut²kal od Moskvy, se ġtŊst²m se vyhnul 

Stalingradu, byl zajat Angliļany u Monte Casina a po dvoulet®m 

zajet² se vr§til po v§lce domŢ. Dostudoval prŢmyslovku, pŚijal 

politiku NDR, obhajoval ji, i kdyģ ho ani na pohŚeb matky v rodn® 

L¿neburger Heide nepustili. S n²m jsem  prob²ral naġe osudy.  NŊmci 

jsou jin² neģ my, ale kamar§dy jsem mezi nimi taky naġel. Byli jsme 

spoleļnŊ u n§s ļasto, na Balatonu s rodinami, ve ĠpanŊlsku po ¼mrt² 

jeho Traude, moc na nŊho vzpom²n§m. 

 

PŚi pobytu v NDR jsem pŚiġel do styku i se zaj²mavĨmi  lidmi.  Naj²t 

m²sto v hospodŊ k veļeŚi nebylo jednoduch®. Jednou jsme byli 

s kolegou Ăuplac²rovan²ñ k mladġ²mu hostovi, byl to inģenĨr, Rus 

z Kazachst§nu. Ruġtina a nŊmļina nejdou dohromady a tak jsme 

jazyky stŚ²dali. Narodil se ruskĨm rodiļŢm za v§lky pŚesunutĨm 

pŚed postupuj²c²mi NŊmci z Ruska do Kazachst§nu, jako voj§k 

bojoval na Usuri v tajn® operaci proti Ļ²ŔanŢm, jeho manģelka byla 

uļitelka hudby v Lipsku ale bez zamŊstn§n²  a nyn²  pŚej²mal ve 

fabrice vĨrobky pro povrchovou tŊģbu, konstrukce pro antracitov® 

velkolomy na SibiŚi  pŚev§ģnŊ urļen® pro prostŚed² pod ï 20 o C. 

Proti provoz§kovi na dole si znaļnŊ polepġil. L²ļil kr§su jihu SibiŚe, 

ale pozv§n²  tam odm²tl, protoģe Kazachst§n s Bajkonurem a 

naleziġti drahĨch rud byl uzavŚenĨ, kaģd§ n§vġtŊva byla eskortov§na 

uģ z Moskvy, coģ bylo 3 tis²ce kilometrŢ daleko. 

VraŠme se k Magdeburku. Historick§ ļ§st byla v lednu 1945 

bombardov§n²m srovn§na se zem², zŢstal tŊģce poġkozenĨ D·m , 

tenkr§t  opravovanĨ. V lev® lodi je olt§Ś s obrazem voj§ka, s kn²rkem 

ï no celĨ Hitler. Jestli se tam dostanete, tŚeba plavbou zdymadly po 

Labi, pod²vejte se tam. Kostel je to protestantskĨ, jako vŊtġina 

obyvatelstva v tŊch kraj²ch. Po pam§tk§ch jsme se dostali m§lo, na 

sluģebn²ch cest§ch jsme sh§nŊli sp²ġ kde se naj²st,  a hledali 

Mototechny a Kovomaty , kde jsme sh§nŊli nedostatkov® zboģ². 

No a nyn² tedy k pŢvodn² ot§zce , jak to po listopadu 1989 bylo ? 

K loŔsk®mu vĨroļ² mŊ samotn®ho zaj²malo, kdyģe jsem se v Berl²nŊ 

ļekaje na vlak do Brna  pod²val na z§pad ? JeġtŊ ģe jsem nevyhodil 

pracovn² z§znamy. NevŊŚil jsem svĨm oļ²m, kdyģ jsem zjistil, ģe to 

bylo aģ 23. bŚezna 1990, a to se strachem, ģe n§s milice odhal². 

PŚechod z  eS-b§nu na Friedrichstrasse na S-bahn z§padn² byl 

s pŚestupem, z§tarasovĨm labyrintem pod kontrolou milice povolen 

jen pro obļany NDR, v ģ§dn®m pŚ²padŊ pro cizince. Vġude pŚ²tomn§ 

atmosf®ra strachu byla i na ender§c²ch patrn§, i kdyģ oni proch§zeli 

vlastnŊ uģ leg§lnŊ. Trochu vzruġenĨ, tehdy  jako cizinec nedovolenŊ, 

jsem  pŚeġel ļ§ru, labyrint na FriedrichstraÇe,  a S-bahnem 

pokraļoval do  z§padn²ho Berl²na na  Kurf¿rsterdamm, a zase zpŊt. 

Dozor byl ale jen  nam§tkovĨ a v proudu jsme proġli.            



 

Vystoupili jsme na n§mŊst² zkr. Ku-damm. Nazdoben® obchody mne 

nezaujaly, nemŊli jsme ani z§padn² marky, ale vstoupil jsem do 

n§padn® stavby, byl to protestantskĨ  kostel s neskuteļnŊ n§dhernou 

atmosf®rou. Modr§ stŚeġn² okna pŢsobila dojmem nebes. Kdo tam 

budete, zastavte se ! 

 

A tak jsem si k vĨroļ² listopadu 1989 zbilancoval moje sluģebn² 

pobyty v NDR Na hranice NDR jsem vstoupil poprv® ļasnŊ r§no 

18.10.1971 a opustil je ve sluģebn²m styku naposled 23.3. 1990. To 

byl i ten den nepovolen®ho nakouknut² na z§pad. Star® struktury 

neust§le fungovaly, jin® nebyly. Kde by se tak® vzaly, kdyģ byly 

soustŚedŊny v jedin® stranŊ, kter§ se dostala do neŚeġiteln® krize, 

listopadem vyvrcholen®. Dneska uģ nemluv²me o sametov® revoluci 

ģ§dn§ revoluce se nekonala, bylo to pŚevzet² moci, kter® musely ty 

star® struktury pomoct realizovat. VŊtġina z nich uģ na to byla 

pŚipravena a mnoz² se obratem transformovali ze socializmu do 

kapitalizmu, ģel jen prvobytnŊ pospolit®ho.  

 

Zanechme ale politiku  povolanŊjġ²m a vyuģijme moģnosti vyuģit² 

nabytĨch zkuġenost². 

Mnoz² z v§s asi v NDR byli, moģn§ z partnerstv² se zemŊdŊlci, 

moģn§ na n§kupech nebo na dovolen®. Pokud se tam nŊkdy budete 

vracet, nebo uk§ģete jinou zem svĨm dŊtem, aby zkusily se domluvit 

nŊmļinou, m§m pro v§s nŊkolik tipŢ. NŊmecko smŊrem k Baltu je 

jin®.neģ Balk§n nebo StŚedomoŚ².. PŚipadnou n§m jejich stavby 

pŚ²snŊjġ², smutnŊjġ². Ļ²m bl²ģ k Baltu n§s ale pŚekvap² slunce a svŊtlo 

, jakoby sv²tilo jinak, nŊjak tesknŊji, tajemnŊji, zkr§tka severnŊji.  

Na cest§ch si chceme i nŊco prohl®dnout, vyhled§v§me i pam§tky . 

V Berl²nŊ to bude urļitŊ Alex Platz s ļervenou radnic² a televizn² 

vŊģ². Aģ budete na vŊģi nahoŚe, pod²vejte se pozornŊ 

severovĨchodn²m smŊrem , pozn§te p§s domŢ jin® architektury, je to 

asi 500 m ġirokĨ pruh, kudy se prob²jela Rud§ arm§da v dubnu 1945, 

kdyģ spŊchala k ř²ġsk®mu kancl®Śstv². Uk§zal mi to pan Praedl 

z Edelstahlwerke Hennigsdorf, kterĨ to pŚeģil jako kluk otcovi na 

z§dech, schovan² ve ġpidlat®m bunkru  pro jednoho muģe. N§mŊst² 

Alex m§ u radnice pŊknĨ kostel panny Marie , tam se v hork®m l®tŊ 

pŊknŊ ochlad²te. Kaģdop§dnŊ navġtivte d·m, stihl jsem jen zaļ§tek 

oprav, mus² to bĨt n§dhera.  

TŊģko se v§m bude hledat v Berl²nŊ katolickĨ kostel ale je tam, 

zasvŊcen sv. Hedvice a kdyģ jsem se ptal jak pŚiġli NŊmci na 

Hedviku, je to prĨ slezsk§ patronka. Kostel najdete za divadlem na 

Unter den Linden po lev® stranŊ od Spr®vy k Braniborsk® br§nŊ. 

Budova divadla se n§m tŊģko hled§, mus²te se pod²vat na pl§nek 

nebo se zeptat, m§me na budovy divadel rakousko uhersk® oļi, 

divadlo pozn§me v BrnŊ a Z§hŚebu, ale v Berl²nŊ ne. A za divadlem 

je ten kostel. Zaj²mavĨ je amfite§trovĨm uspoŚ§d§n²m, s olt§Śem 

hluboko dole, se sochou sv. Petra. Ten asi nebyl moc hezkĨ, sochu 

ale vŊnoval papeģ a ten by to mŊl vŊdŊt. 



Nejbl²ģe je to od n§s  do Dr§ģŅan, Florencie severu. Masivn² 

bombardov§n² v ¼noru 1945,na konci   2. svŊtov® v§lky mŊlo zniļit 

dopravn² cesty. N§draģ² to ale pŚeģilo a zniļeno bylo mŊsto tak, ģe 

tam hoŚel i asfalt silnic. Fotografie z t® apokalypsy najdete v kostele 

Frauenkirche, kterĨ byl teprve ned§vno uveden do pln®ho lesku.  

 

Zn² to jako legenda, ale n§lety leteckĨch svazŢ prĨ Ś²dil americkĨ 

agent z terasy kav§rny Weiser Hirsch, kterou najdete na vĨchodn²m 

svahu nad Labem.  

Do obraz§rny ve Zwingru si pŢjļte zvukov®ho prŢvodce, i kdyģ v§m 

umŊn² tŚeba moc neŚ²k§. 

zaujme v§s to a uvid²te  2 kr§t v²c 

No a Balt -  teplota vody se mŊŚ² po desetin§ch  Celsia, ale moŚe je 

mŊlk® a v srpnu bude  m²t i 18 st. C. Nejv²ce svŊtla uģijete ale na 

konci ļervna, soumrak tam trv§ do pŢlnoci. 

Navġt²vite-li  na Baltu mŊsto Stralsund a  budete si prohl²ģet 

evangelickou mari§nskou katedr§lu, nezapomeŔte zaj²t aģ za olt§Ś. 

Jsou tam velk® desky. HonosnŊjġ² pro padl® v 1. svŊtov® v§lce, 

obyļejn® dŚevŊn®, ļernŊ psan®,  pro farn²ky padl® ve 2. svŊtov® 

v§lce. Pod²vejte se kolik jich ģivot odevzdalo ve Stalingradu !  

 

Vġechny cesty ale jednou konļ². 

Vzpom²n§m na otce, Ś²k§val ï odj²ģd²m r§d pro kouzlo n§vratu. 

PŚipomnŊl jsem si jeho slova  kdyģ jsme st§li s kolegou vodaŚem 

a panem starostou na 1. kopci za PĨchovĨmi, d²vali se na ZakŚany 

s ¼vahami jak zajistit aby pitnou vodu mŊla trvale nejen dŊdina , ale i 

kopce.  

Slunce klon²c² se k z§padu zlatilo dŊdinu a vys²lalo paprsky ke 

kopcŢm a na KŚiby. Bylo to tak j²mav®, aģ mŊ to zaskoļilo jak jsou 

ty naġe ZakŚany hezk®. Vybavovalo se mnŊ co vġechno jsem tu 

proģil.  

MalĨ VĨsek uģ zaļ²nal pos²lat st²n na hŚbitov. Zaj²mav® jak se 

ļlovŊku ve st§Ś² vrac² vzpom²nky z ran®ho dŊtstv². Jako kluk 

ministrant jsem doprov§zel Śadu zakŚanskĨch obļanŢ na posledn² 

cestŊ. Vynikaj²c² ģenskĨ pŊveckĨ sbor varhan²ka Marka zp²val ģalm: 

ĂHospodine boģe, kdybys  skutkŢ  zlĨch vzpom²nals, Hospodine 

kdoģ by obst§lñ . Ģalm smutnĨ, ale odpouġtŊj²c². PŚipomnŊl mnŊ l®ta, 

kter§ mne vedla jinĨm svŊtem , ozvala se l§ska k domovinŊ a 

v duchu jsem podŊkoval ZakŚanŢm, ģe jsem se tu v ļ²sle 20 ( za 

asistence p² Pazourkov®) mohl narodit.                                                          

    ing. Miloġ ĠedĨ,  leden 2010 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 



 

 

              

 

 

 
Vġem obļanŢn, kteŚ² ve druh®m a tŚet²m ļtvrtlet² roku 2010 oslavili, nebo 

jeġtŊ oslav² svoje vĨznamn§ vĨroļ² pŚejeme, aby jeġtŊ dlouh§ l®ta proģili ve 

zdrav² a pohodŊ v kruhu svĨch rodin a svĨch pŚ§tel.  

 

     

  Pan Miroslav Slavík     ļ.   50                             

  Pan Jan  Věžník     Z   ļ. 228 

  Pan² Marie Hrdinková  ļ. 124 

  Pan Čestmír Vyhnalík  ļ. 142 

  Pan Bartoš Augustin   

  Pan² Ludmila Vaverková  ļ.   52 

 

  

V mŊs²ci bŚeznu oslavili  zlatou svatbu manģel® Eva a Jiří Všianští 

Vġem jubilantŢm blahopŚejeme 
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